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     v minulém čísle Libáňských novin jsem vyjmenoval priority, které 
jsme si odsouhlasili a které bychom rádi naplnili. Současnou prioritou 
číslo jedna je rekonstrukce školní jídelny a kuchyně. Žalostný stav tohoto 
zařízení je nám dlouhodobě znám, nicméně kontrola z Krajské hygienic-
ké stanice KHK se sídlem v Hradci Králové ukázala, že situace je ještě 
horší, než jsme si mysleli. Při dodržení určitých postupů nám bude tento 
stav tolerován s největší pravděpodobností do konce roku 2024. Proto 
jsme intenzivně pracovali na přípravě žádosti o dotaci z Ministerstva pro 
místní rozvoj ČR. Žádost na jídelnu i kuchyň byla podána 3. 6. 2023. 
Chceme věřit, že bude úspěšná a že v měsíci dubnu až srpnu 2024 bude 
tato akce zdárně zahájena i dokončena. 
     V minulém čísle novin jsem se rovněž zmínil o přípravě rekonstrukce 
zdravotního 
střediska. Tato 
poměrně ná-
kladná a organi-
začně náročná 
akce se nachází 
již ve fázi sta-
vební přípravy 
na zahájení. 
V době, kdy vy-
jde toto číslo na-
šich novin, měly 
by být již práce 
v plném prou-
du. Smlouvy se 
zhotovitelem byly již podepsány. Schválen byl rovněž harmonogram, 
který předpokládá dokončení ordinace dětského lékaře a sociálních zaří-
zení pro pacienty a personál v přízemí do poloviny srpna a dokončení 
ordinace obvodního lékaře a sociálních zařízení v prvním patře do konce 
měsíce října 2023. Práce musí probíhat tak, aby nedošlo k přerušení po-
skytování zdravotní péče občanům, s výjimkou řádných dovolených lé-
kařů a zdravotního personálu. 
     Nezapomínáme ani na opravy a rekonstrukce chodníků a místních 
komunikací. Nechali jsme zpracovat položkové rozpočty pro opravy 
chodníků v ulicích Na Ženichově u Libáňského potoka, v ulici Lindnero-
va a Jiráskova, u husitského kostela a parkoviště u hřbitova v Libáni. 
Dvě naposledy jmenované akce bychom chtěli zvládnout do konce 
prázdnin, přičemž na parkoviště u hřbitova bychom chtěli použít žulo-
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vou dlažbu, kterou máme uloženu ještě z dob, kdy se budovala ulice 
T. G. Masaryka. U ostatních připravíme výběrová řízení a současně i žá-
dosti o dotace ze Státního fondu dopravní infrastruktury, nebo 
z ministerstva pro místní rozvoj. Pracujeme i na tom, aby se v blízké bu-
doucnosti daly pro tyto účely čerpat finanční prostředky i z místní akční 
skupiny Otevřené zahrady Jičínska, jejíž jsme členem. Pouze pro infor-
maci dodávám, že u ulic Sportovní a Na Ženichově se finalizuje projek-
tová dokumentace a současně i podklady pro podání žádosti o dotaci. 
Výzva pro tyto akce bude s největší pravděpodobností otevřena v říjnu 
tohoto roku. 
     Některé akce jsou již zrealizovány, jako například provedení závlahy 
fotbalového hřiště v Libáni, probíhá oprava zdi hřbitova ve Zlivi a při-
bližně 10. července 2023 bude zahájena výměna oken ve staré budově 
základní školy. 
     O dalších investičních aktivitách vás budu průběžně v Libáňských 
novinách informovat. 
     Chtěl bych na tomto místě poděkovat končící paní ředitelce Základní 
a Mateřské školy v Libáni, paní magistře Ladislavě Hazdrové, za její 
dlouholetou a úspěšnou práci ve školství a zejména pak za nekonečnou 
trpělivost s našimi dětmi a pedagogické výsledky na naší škole. Paní ře-
ditelka nastavila laťku odbornosti a přístupu ke kolegům a žákům velmi 
vysoko, ale já věřím, že i nová paní ředitelka Mgr. Kateřina Janoušková 
bude v této významné funkci rovněž velmi úspěšná.   
     Své poděkování bych zde chtěl rozšířit i na členy kulturního výboru, 
kteří v souladu s plánem připravují velmi pěkné kulturní a společenské 
akce jak pro děti, tak pro naše starší spoluobčany. Rád bych směřoval 
poděkování i dnes již bývalému předsedovi tohoto výboru, který bohu-
žel pod tíhou anonymních nechutností na svou funkci rezignoval. Poza-
stavuji se nad tím, jaký důvod mohl mít pisatel těchto anonymů, zejména 
pokud se v osobě pana Davida Pošepného jedná o člověka, který polovi-
nu svého pracovního úvazku věnuje záchranné službě a v druhé polovi-
ně vykonává povolání profesionálního hasiče. Tedy člověka, který chrání 
jak naše životy, tak i náš majetek. Pokud se dobře podíváme kolem sebe 
a vnímáme všudypřítomnou agresivitu, aroganci a závist, budeme si 
pravděpodobně muset na takové jednání některých našich spoluobčanů 
zvykat. Nicméně náš život je zpravidla vždy takový, jaký si jej uděláme. 
Obrňme se trpělivostí a příslušnou dávkou tolerance a určitě se budeme 
cítit lépe. 
     Přeji vám všem hodně zdraví, klidu a mnoho dalších úspěchů 
v soukromém i pracovním životě. 

Petr Soukup, starosta města Libáň  
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OKÉNKO MÍSTOSTAROSTY 

     V tomto článku vás chci seznámit s dalšími chystanými projekty, které 
mimo jiné v současné době připravujeme. V minulých dnech byla po 
delším čekání vyhlášena výzva na podání žádosti o dotaci na pořízení 
cisternové automobilové stříkačky pro výjezdovou jednotku SDH z pro-
gramu IROP hasiči. Cena takového automobilu se pohybuje mezi 8 až 9 
miliony korun a výše dotace je 95 %. Taková výše dotace je určitě výbor-
ná, ale i kdyby to bylo o mnoho méně a město by se muselo podílet na 
financování daleko větší částkou, tak se investice Libáni určitě vyplatí. 
Největší užitek z nové techniky budou mít hasiči z výjezdové jednotky, 
která má ročně desítky výjezdů, ať už k dopravním nehodám, požárům, 
ale poslední dobou hlavně k poskytnutí první pomoci. Chci jen pozna-
menat, že to vše dělají členové naší jednotky úplně zadarmo, proto je na-
ší povinností jim poskytnout největší možnou podporu. Celý proces 
schvalování je teprve na začátku, ale na jeho konci budeme mít v Libáni 
novou techniku, která by zde měla sloužit mnoho dalších let. 
     Dalším projektem, kterým se zabýváme, je pořízení elektronické 

úřední desky. Projekt se připravuje v rámci svazku obcí 
Mariánská zahrada, kde jsme se účastnili několika pre-
zentací firem, které právě tyto desky dodávají. Na poří-
zení bude též dotace a jednáme o možnosti množstevní 
slevy při nákupu více desek v rámci Mariánské zahrady. 
     Teď se krátce zmíním o samotné desce a o tom, co 
nám přinese. Je to vlastně velký dotykový monitor, kte-
rý je na místě veřejně přístupném a je připojen 
k internetu. Elektronická úřední deska, jak už název na-
povídá, nahrazuje klasickou úřední desku, kde se do-

kumenty, u kterých máme povinnost zveřejnění, musí nejprve vytisk-
nout, a poté vyvěsit. Těchto dokumentů bývá mnoho a je problém je 
všechny umístit na klasickou desku. Tímto nám tento problém skončí 
a ještě ušetříme na tisku a papíru. To ale není jediná funkce elektronické 
úřední desky. Je to také informační kiosek, kde se dozvíte vše důležité, 
z aktualit, z kultury. Vlastně vše z internetových stránek města a mnoho 
dalšího. To vše 24 hodin 7 dní v týdnu. 
     Nakonec se chci zmínit o blížícím se 80. výročí od popravy libáňského 
rodáka, štábního strážmistra Františka Rajmona, o kterém jsem psal 
v minulém čísle. Na konci května byly na hrob rodiny Rajmonových in-
stalovány nové desky, které připomínají Františka a jeho matku. V těchto 
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dnech zaměstnanci odboru technických služeb města Libáň dokončují 
poslední úpravy hrobu a okolí tak, aby 8. července, v den tragické smrti 
Františka Rajmona, byl ve stavu, jaký si takový hrdina zaslouží.  
     Nakonec vás chci pozvat do Muzea Policie ČR v Praze, kde bude 
o prázdninách od 11. července do konce roku výstava „Stále živý odkaz“ 
o popravených četnících z 8. července 1943. A znovu připomínám 5. října 
pietní vzpomínku na hřbitově a v Kulturním domě v Libáni k uctění 
památky Františka Rajmona.  
     Přeji všem pěkné léto a krásné zážitky z dovolené. 

Martin Kohout, místostarosta města Libáň 

- schválení rozpočtových opatření č. 3–5 roku 2023 na straně příjmů, 
výdajů a financování 

- schválení účetní závěrky příspěvkové organizace Základní školy 
a Mateřské školy Libáň, okres Jičín, za rok 2022 

- schválení účetního odpisového plánu příspěvkové organizace ZŠ 
a MŠ Libáň na rok 2023 

- schválení účetní závěrky města Libáň za rok 2022 
- schválení závěrečného účtu města Libáň za rok 2022 bez výhrad 

a vyslovení souhlasu s celoročním hospodařením města za rok 
2022 

- schválení záměru prodeje bytové jednotky č. 4 v č. p. 63 v Jičínské 
ulici v Libáni na pozemku parc. č. st. 825/1 v k. ú. Libáň za cenu 
stanovenou znaleckým posudkem č. 6569/6/2023 

- schválení záměru prodeje bytové jednotky č. 10  v č. p. 63 v Jičínské 
ulici v Libáni na pozemku parc. č. st. 825/1 v k. ú. Libáň za cenu 
stanovenou znaleckým posudkem č. 6603/40/2023 

- schválení pronájmu pozemku par. č. 1611/4 o výměře 6.270 m2 
a pozemku parc. č. 1611/14 o výměře 3.124 m2, oba v k. ú. Libáň 

- vydání obecně závazné vyhlášky, kterou se stanoví část společného 
školského obvodu základní školy 

- vydání obecně závazné vyhlášky, kterou se ruší obecně závazná 
vyhláška č. 3/2007 

- schválení směrnice o zadávání veřejných zakázek malého rozsahu, 
s účinností od 1. 6. 2023 

- schválení pořízení automatické závlahy pro fotbalové hřiště 
v Libáni od firmy Závlahy Machač za cenu 409.950 Kč včetně DPH 

- schválení firmy PROIS, a. s., Veverkova 1343, 500 02 Hradec Králo-
vé, IČ: 25943022, jako zhotovitele projektové dokumentace akce: 
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„Kanalizace a ČOV Kozodírky“ za nabídkovou cenu 495.000 Kč 
bez DPH 

- schválení firmy PROIS, a. s., Veverkova 1343, 500 02 Hradec Králo-
vé, IČ: 25943022, jako zhotovitele projektové dokumentace akce: 
„Kanalizace a ČOV Zliv“ za nabídkovou cenu 695.000 Kč bez DPH 

- schválení firmy ALTECH Mladá Boleslav, s. r. o., Plazy 103, 293 01 
Mladá Boleslav, IČ: 6168031, jako dodavatele akce: „Výměna oken 
ve staré budově základní školy v Libáni“ za nabídkovou cenu 
2.810.110 Kč bez DPH 

- schválení firmy IPOKa, s. r. o., Blanky Waleské 558, 281 02 Cerhe-
nice, IČ: 0837071, jako zhotovitele projektové dokumentace akce 
„Rekonstrukce ulice Sportovní“ a inženýrských služeb za nabídko-
vou cenu 277.000 Kč bez DPH 

- schválení podání žádosti o dotaci na akci „Rekonstrukce ulice 
Sportovní“ 

- schválení firmy IPOKa, s. r. o., Blanky Waleské 558, 281 02 Cerhe-
nice, IČ: 0837071, jako zhotovitele projektové dokumentace akce 
„Rekonstrukce ulice Na Ženichově“ a inženýrských služeb za na-
bídkovou cenu 217.000 Kč bez DPH 

- schválení podání žádosti o dotaci na akci „Rekonstrukce ulice Na 
Ženichově“ 

- neschválení podání žádosti o dotaci na akci „Dětské hřiště Psinice“ 
- schválení firmy REGIO, projektový ateliér, s. r. o., Hořická 50, 

500 02 Hradec Králové, IČ: 26002337, jako zhotovitele zakázky 
„Zpracování změny č. 1 územního plánu Libáň“ za nabídkovou 
cenu 290.000 Kč bez DPH 

- schválení návrhu obsahu změny č. 1 územního plánu Libáň 
- schválení přemístění mobiliáře dětského hřiště projektu EDS – 

117D8210H6364 pod názvem „Místo pro odpočinek a sadové 
úpravy parku u Základní školy v Libáni“ na pozemek parc. 
č. 255/19 v k. ú. Libáň 

- schválení firmy Židovická, s. r. o., Židovice 8, 507 32 Kopidlno, IČ: 
28846320, jako zhotovitele akce: „Rekonstrukce zdravotního stře-
diska v Libáni“ za nabídkovou cenu 3.884.437,17 Kč bez DPH 

- byly projednávány různé podněty občanů 
     Výpisy usnesení z veřejných zasedání města jsou zveřejňovány na in-
ternetových stránkách města http://www.mestoliban.cz/zastupitelstvo. 
Zveřejněny jsou upravené verze usnesení z důvodu dodržení přiměře-
nosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 101/2000 
Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění. 

Mgr. Jana Valnohová 
  

http://www.mestoliban.cz/zastupitelstvo.
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     Na ustavujícím zasedání Zastupitelstva města Libáň byl zřízen 
tříčlenný kontrolní výbor. Předsedou výboru byla zvolena Vladimíra 
Klárová a členy výboru Petr Sajdl a Romana Šedová. 
     Kontrolní výbor je iniciativním a kontrolním orgánem Zastupitelstva 
města Libáň. Práce kontrolního výboru se dělí na několik základních  
okruhů, jenž vyplývají z § 117 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, v plat-
ném znění. Jedná se především o kontrolu plnění usnesení Zastupitel-
stva města Libáň, kontrolu dodržování právních předpisů ostatními 
výbory a městským úřadem na úseku samostatné působnosti a plnění 
dalších kontrolních úkolů, kterými ho pověří Zastupitelstvo města Libáň. 
     Kontrolní výbor se ve volebním období 2022–2026 (období od 10/2022 
do 06/2023) zatím sešel celkem 4 x (8. 11. 2022, 5. 12. 2022, 6. 1. 2023 
a 19. 5. 2023). Vždy byli přítomni všichni členové výboru. 
     Ze všech jednání kontrolního výboru je vždy pořizován zápis, doku-
mentující průběh jednání výboru. Zápisy jsou předávány vedoucí perso-
nálního odboru paní Mgr. Janě Valnohové k dalšímu opatření. 
     V tomto volebním období nebyl zatím uložen ze strany Zastupitelstva 
města Libáň žádný podnět k provedení kontroly. 
     V rámci kontrolní činnosti výboru došlo ke kontrole organizační slož-
ky restaurace Radnice, kontrole uzavření veřejnoprávních smluv o po-
skytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu města Libáň a kontrole evidence 
platných obecně závazných vyhlášek a nařízení města. 
     Při kontrole restaurace Radnice, kde byla kontrola zaměřena na hygi-
enu provozu a zaměstnanců a hospodaření provozu, byly zjištěny nedo-
statky, které byly s paní provozní na místě projednány, byla navržena 
nápravná opatření, jejichž náprava bude předmětem jedné z dalších kon-
trol. 
     Na Městském úřadě v Libáni bylo kontrolováno, zda jsou uzavřené 
veřejnoprávní smlouvy řádně zveřejněny na úřední desce a zda byly po-
ukázány peněžní prostředky na účet příjemce dotace v řádném termínu. 
Kontrolou bylo zjištěno, že vše bylo v souladu s platnou legislativou 
a nebyla zjištěna žádná pochybení. 
     Dále zde byla kontrolována evidence platných obecně závazných vy-
hlášek a nařízení obce, což jsou právní předpisy obce. Evidence je vede-
na v šanonech řádně a jsou seřazeny vzestupně podle jejich účinnosti. 
Platné právní předpisy obce jsou evidovány i na webových stránkách 
města www.mestoliban.cz, kde byly v době kontroly zveřejněny platné 
i některé neplatné již zrušené právní předpisy obce. Kontrolní výbor do-

http://www.mestoliban.cz/
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poručil sejmout z webových stránek neplatné právní předpisy obce a dát 
je tedy do souladu s fyzickou evidencí. 
     Příští jednání kontrolního výboru je plánováno na měsíc září.  

Vladimíra Klárová – předsedkyně kontrolního výboru 

     Finanční výbor se schází v nepravidelných intervalech. Je oprávněn 
kontrolovat, zda je majetek obce využíván účelně a hospodárně, zda 
město neručí za jiné závazky, než stanoví zákon a zda jsou zveřejňovány 
majetkové záměry obce podle ustanovení § 39 zákona o obcích. Finanční 
výbor je rovněž oprávněn kontrolovat dodržování rozpočtu města a pra-
vidla stanovená pro hospodaření územních samosprávných celků 
v zákoně č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, 
ve znění pozdějších předpisů. 
     Rozpočet na rok 2023 byl schválený na veřejném zasedání v prosinci 
2022. Byl po dobu stanovenou zákonem zveřejněn na pevné i elektronic-
ké úřední desce. Rozpočtová opatření (změny rozpočtu) města jsou pro-
váděna dle potřeby. Průběžně se provádí kontrola uskutečněných 
výdajů v jednotlivých paragrafech. Výdaj nesmí být uskutečněn dřív, než 
je obsažen v rozpočtu. 
     29. května 2023 také proběhla kontrola příspěvkové organizace Zá-
kladní škola a Mateřská škola Libáň, které jsem se zúčastnila jako před-
seda finančního výboru. 
     Na 8. veřejném zasedání města dne 31. května 2023 byla schválena 
účetní závěrka města Libáň za rok 2022. Veškeré dokumenty týkající se 
účetní závěrky byly zveřejněny v Návrhu závěrečného účtu na pevné 
i elektronické úřední desce. Účetní závěrka spočívá ve schválení hospo-
dářského výsledku, který činí za rok 2022 zisk ve výši 17.192.335,58 Kč. 
Na výše uvedeném zasedání také proběhlo schválení závěrečného účtu 
města Libáň za rok 2022. Přezkum hospodaření provedli pracovníci 
Krajského úřadu Královéhradeckého kraje dne 8. března 2023. Při pře-
zkoumání hospodaření nebyly zjištěny chyby a nedostatky. Zastupitel-
stvo tedy schválilo Závěrečný účet města Libáň za rok 2022 bez výhrad 
a vyslovilo souhlas s celoročním hospodařením města za rok 2022. 

Monika Smetanová – předsedkyně finančního výboru 

     Vážení  spoluobčané,  dovolte,  abych vás  seznámil  s informacemi   
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ohledně kulturního dění v Libáni. Uspořádali jsme čarodějnické odpo-
ledne, další akcí byl tradiční dětský den, který navštívilo přes 200 dětí. 
Největší úspěch sklidily skákací hrady a populární pěnová koupel. 
      Od kultury malinko odbočím ke sportu. Ve spolupráci se základní 
školou se v případě zájmu uskuteční na začátku prázdnin tenisový kemp 
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pro děti v areálu víceúčelového hřiště. 
      Další plánovanou akcí je letní kino, které se uskuteční v sobotu 
15. 7. 2023 v areálu fotbalového hřiště, promítat se bude česká komedie 
Přání k narozeninám. Film je určen všem věkovým kategoriím, tak dou-
fejme, že nás počasí nezklame. Začínáme po setmění kolem 21:30 hodin. 
     Již nyní pracujeme na programu na libáňské posvícení, které chceme 
pojmout v duchu řemesel a vrátit se tak do tradic, které byly zcela přiro-
zené před několika desítkami let. Podrobnosti k této akci budou včas 
zveřejněny. 

Jan Smetana – předseda kulturního výboru 

     Jsem velmi rád, že mohu oznámit budoucí znovuotevření pediatrické 
ordinace v našem městě. A to nejen proto, že to byla jedna z našich prio-
rit, ale zejména proto, že to zcela jistě ulehčí život jak rodičům, tak i jejich 
dětem. Odpadne složité dojíždění za vyšetřením, mnohdy i daleko mimo 
Libáň. 
     Naše nová paní doktorka MUDr. Alena Šohajová je velmi příjemná 
a já jsem přesvědčen, že rodiče i děti si ji velmi brzy oblíbí. Její ordinace 
by měla začít fungovat nejpozději od 1. října 2023, ale již od začátku září 
by měla být k dispozici v ordinaci její zdravotní setra, která se postará 
o nabírání nových pacientů. Vše je samozřejmě podmíněno úspěšnou re-
konstrukcí prostor zdravotního střediska. Věřím, že v příštím čísle Li-
báňských novin budeme moci konstatovat, že se vše podařilo a vše 
funguje k naší spokojenosti. 

Petr Soukup 

Sledované období 15. 3. 2023 – 31. 5. 2023 

Z ochotného pomocníka se vyklubal zloděj 
     Nepříjemnou zkušenost s nabídnutou pomocí má 74letý muž 
z Libáně, který koncem března vracel prázdné lahve od piva a měnil je 
za plné. Při ukládání lahví do batohu mu ochotně nabídl pomoc 36letý 
muž. Senior ho také poprosil o vyndání peněženky, aby mohl svůj nákup 
zaplatit. V tento moment však všímavý „pomocník“ postřehl vyšší obnos 
peněz v peněžence a seniorovi pomohl batoh nasadit na záda. Už ho 
však neupozornil, že je pootevřený a nechal muže z obchodu odejít. Se-
niora však začal pronásledovat, peněženku mu z batohu vytáhl, vyndal 



   

 

Libáňské noviny č. 107 - 11 -  

čtyři bankovky v celkové hodnotě 3.500 korun a peněženku rychle vrátil. 
Kopidlnští policisté provedeným šetřením muže ztotožnili a ve zkráce-
ném přípravném řízení mu sdělili podezření z přečinu krádež. 
V průběhu dubna se však v muži zřejmě „hnulo“ svědomí a poškozené-
mu celou odcizenou finanční hotovost vrátil. 
Policisté navrátili mladistvého do diagnostického ústavu 
     V pátek 19. května 2023 si policisté během hlídkové činnosti všimli na 
autobusové zastávce z místní znalosti známého mladistvého chlapce. 
Provedenou lustrací zjistili, že po chlapci je vyhlášeno celostátní pátrání, 
jelikož je na útěku z diagnostického ústavu. Policisté o vypátrání infor-
movali vychovatele a mladistvého do Diagnostického ústavu pro mládež 
v Praze eskortovali. 
Poškozené lavičky v Libáni 
     Začátkem května přijali kopi-
dlnští policisté cestou operační-
ho důstojníka oznámení o poško-
zených lavičkách v parku u ško-
ly v Libáni. Policisté provede-
ným šetřením na místě zjistili, že 
u laviček neznámý pachatel demontoval dřevěná prkna, která všechna 
položil opodál. Chyběly pouze 4 šrouby, 17 matek a 17 podložek, čímž 
vznikla obci škoda ve výši 70 korun. Následným vytěžením kamerového 
záznamu vyšlo najevo, že si touto zábavou zkracovala chvíli nezletilá 
dívka. Vzhledem k jejímu nízkému věku policisté přestupek proti majet-
ku po zadokumentování odložili. 
Poslední březnový den ve znamení alkoholu za volantem 
     Celkem třem řidičům zadrželi policisté v pátek 31. března 2023 
v ranních hodinách řidičský průkaz a zakázali další jízdu. Rekordman-
kou kontrol se stala 24letá řidička škodovky, která byla předepsaným 
způsobem zastavena a kontrolována krátce před půl sedmou v ulici Ji-
čínská v Libáni. Žena nadýchala 0,66 promile alkoholu a k požití se do-
znala. Téměř ve stejnou dobu byla na stejném místě kontrolována 30letá 
řidička automobilu značky Volvo, která nadýchala 0,38 promile a i ona 
se k požití doznala. A do třetice byl před osmou hodinou pozitivní také 
45letý řidič vozidla Opel, který nadýchal 0,49 promile. Všichni řidiči 
shodně uvedli, že večer popili pár deci bílého vína. Podezření 
z přestupku policisté oznámili příslušnému správnímu orgánu k další-
mu řešení. 
     Podle odborníků je zbytkový alkohol velmi nebezpečný. Za volantem způso-
buje nemalé problémy. Řidič, přestože se může cítit odpočatý, hůře vidí, špatně 
se koncentruje, nefunguje mu paměť a jeho ostražitost je otupená. Než dýchat do 
testeru v rukou našich policistů, bylo by lepší si pořídit detekční trubičky, které 
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VÝROČÍ 

bývají k mání například v lékárnách. Dražší, ale spolehlivější variantou, je pak 
digitální tester. Při této soukromé zkoušce řidič jednoduše zjistí, jestli už je 
k jízdě po všech stránkách připraven. A jaký je čas potřebný pro odbourání alko-
holu? Pomůže vám ORIENTAČNÍ tabulka. 

Odbourání alkoholu u muže vážícího 85 kilogramů 

a ženy vážící 60 kilogramů 

Doba odbourávání alkoholu je vždy ovlivněna aktuálním zdravotním stavem, 
případně i užíváním některých léků. 

(údaj hod : min) 
  PIVO 10 PIVO 12 VÍNO LIHOVINA 40% 

počet ♂ / ♀ počet ♂ / ♀ počet ♂ / ♀ počet ♂ / ♀ 

0,5 l 2:15 / 3:42 0,5 l 2:45 / 4:31 0,2 l 2:28 / 4:04 0,5 dcl 3:15 / 3:42 

1 l 4:30 / 7:24 1 l 5:30 / 9:12 0,4 l 4:56 / 8:08 1 dcl 4:30 / 7:24 

1,5 l 6:45 / 11:07 1,5 l 8:15 / 13:33 0,6 l 7:24 / 12:13 1,5 dcl 6:45 / 11:07 

2 l 9:00 / 14:49 2 l 11:00 / 18:04 0,8 l 9:52 / 16:18 2 dcl 9:00 / 14:49 

2,5 l 11:15 / 18:31 2,5 l 13:45 / 22:35 1 l 12:20 / 20:22 2,5 dcl 11:15 / 18:31 

3 l 13:30 / 22:15 3 l 16:30 / 27:06 1,2 l 14:48 / 24:26 3 dcl 13:30 / 22:13 

3,5 l 15:45 / 25:57 3,5 l 19:15 / 31:37 1,4 l 17:16 / 28:30 3,5 dcl 15:45 / 25:57 

4 l 18:00 / 29:38 4 l 22:00 / 36:06 1,6 l 19:44 / 32:34 4 dcl 18:00 / 29:38 

4,5 l 20:15 / 33:20 4,5 l 24:45 / 40:37 1,8 l 22:12 / 36:38 4,5 dcl 20:15 / 33:20 

5 l 22:30 / 37:02 5 l 27:30 / 45:08 2 l 24:40 / 40:42 5 dcl 22:30 / 37:02 

Zdroj: BESIP 
STATISTIKA PŘESTUPKŮ 
     Za uvedené období uložili policisté ÚO PČR Jičín na území Libáňska 
celkem 28 blokových pokut převážně za přestupky v dopravě, dále řešili 
7 přestupků (z toho 2 x přestupek proti občanskému soužití, 1 x přestu-
pek proti majetku, 1 x přestupek v dopravě v souvislosti s řízením vozi-
dla bez platné technické kontroly a 3 x přestupek v dopravě v souvislosti 
s řízením motorových vozidel pod vlivem alkoholu). Zjištěné přestupky 
byly předány k projednání příslušným správním orgánům. 

por. Ing. Eliška Pospíšilová Majerová, oddělení tisku a prevence 
– Krajské ředitelství policie Královéhradeckého kraje 

     V letošním roce uplyne 80 let od smrti libáňského rodáka Františka 
Rajmona, štábního strážmistra četnictva, popraveného nacisty v Kobyli-
sích 8. července 1943. 
     František Rajmon se narodil 25. října 1892 v Libáni v č. p. 270 v rodině 
vařiče cukru v místním cukrovaru Josefa Rajmona a jeho manželky Ma-
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rie, rozené Řeháčkové ze Záhub. Rodina Rajmonova byla po hlavní muž-
ské linii spjata s Libání po několik generací. Manželé Josef a Marie Ra-
jmonovi měli mimo Františka ještě staršího syna Josefa, který zemřel 
15. dubna 1911. 
     Povinnou školní docházku absolvoval František Rajmon v Libáni. 
V letech 1898 až 1903 navštěvoval místní obecnou školu, následně pak 
školu měšťanskou. Poté se vyučil obchodním příručím a byl zaměstnán 
u různých obchodníků. Např. na přelomu let 1910/1911 pracoval jako 
obchodní příručí ve smíšeném obchodě Augustina Deyla v Jičíně na Val-
dickém předměstí č. p. 194. 
     Povinnou vojenskou službu absolvoval František Rajmon v Terezíně 
u dragounského pluku. Během 1. světové války bojoval na ruské a ital-
ské frontě. Po skončení války se dal do řad četnictva, kde působil 
v Náchodě či Vysokově. Oženil se s rodačkou z Vysokova Boženou Víto-
vou. Manželé Rajmonovi měli dvě děti: dceru Miroslavu, provdanou Ša-
fářovovou (nar. 1923) a syna Miroslava (nar. 1927). Do roku 1931 měl 
František Rajmon s manželkou a dětmi domovské právo v Libáni, 
v prosinci 1931 obdržela rodina domovské právo v Náchodě. 
     Po německé okupaci se František Rajmon zapojil do protinacistického 
odboje. Odbojová skupina, v níž působil, však byla prozrazena. 2. dubna 
1943 byl zatčen gestapem a následně odsouzen soudem v Berlíně k trestu 
smrti. 8. července 1943 byl společně se třemi dalšími četníky (Janem 
Jiráskem, Josefem Bojasem a Františkem Famfulíkem) popraven v Praze 
Kobylisích. Poprava čtyř účastníků odboje z řad četnictva měla být od-
strašujícím příkladem pro další četníky, kteří byli nuceni přihlížet exeku-

ci. Hrdinné chování jejich k smrti od-
souzených kolegů však mělo přesně 
opačný účinek, následkem čehož se jed-
nalo o poslední veřejnou popravu za 
nacistické okupace. 
     František Rajmon v dopise na roz-
loučenou svým blízkým projevil přání, 
„aby na hřbitově v Libáni byla na hrob jeho 
rodičů umístěna jeho fotografie, jako by tam 
ležel“. Toto přání bylo splněno a symbo-
lická náhrobní deska Františka Rajmona 
je součástí hrobu rodiny Rajmonovy 
v Libáni, kde jsou pochováni jeho rodiče 
i bratr. 
     Rodina nejbližších příbuzných Fran-
tiška Rajmona je v Libáni nejvíce spjata 
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s domem č. p. 365. Obecní zastupitelstvo města Libáně na své schůzi dne 
17. června 1914 schválilo prodej pozemku Na Ženichově Josefu Rajmo-
novi, který si zde následně vystavěl (či nechal vystavět) přízemní domek 
č. p. 365. Vlastní pobyt rodiny Rajmonovy v tomto domě je zpětně poně-
kud komplikovaný. Je zřejmé, že v prvních letech po jeho výstavbě 
v něm rodina Josefa Rajmona nebydlela. V Libáni bylo běžnou praxí, že 
zaměstnanci cukrovaru, kteří měli postaveny domky a zároveň jim byly 
přiděleny tzv. deputátní (naturální) byty od cukrovaru, bydleli často 
v cukrovarských bytech a svoje domky pronajímali, a to zejména jiným 
zaměstnancům cukrovaru. Manželé Rajmonovi tak již v srpnu 1915 pro-
najali svůj dům Městskému úřadu v Libáni ke zřízení tzv. izolační míst-
nosti, později byla smlouva rozšířena i pro možné ubytování haličských 
uprchlíků. V roce 1921 je jako nájemce domu doložen František Faltus 
s rodinou. V následujících letech v tomto domě již manželé Rajmonovi 
bydleli. Otec Františka Rajmona Josef zemřel 11. listopadu 1940 v č. p. 
365. Po smrti svého manžela se Marie Rajmonová přestěhovala k synovi 
Františkovi do Náchoda a bydlela zde i po jeho smrti. Marie Rajmonová 
zemřela 21. dubna 1954 v Náchodě v č. p. 919. Dům č. p. 365 v Libáni byl 
od úmrtí Josefa Rajmona v pronájmu a zůstal v držení rodiny Rajmono-
vy do roku 1958, kdy jej koupili manželé Mackovi. 
Použité prameny (výběr):Státní okresní archiv Jičín, fondy Archiv města Libáň, 
Střední škola Libáň, Okresní úřad Jičín I. 
Použitá literatura (výběr): Rajmon, Miroslav: Libáňský rodák František Raj- 
mon. In: Libáňské noviny, 1998, č. 13, s. 9-10. 

Josef Matoušek  

     Také si každý den ráno, když vstanete, zapnete 
rádio? Asi ano, je doma v každé domácnosti 
a přináší nám nejen zprávy, ale i zábavu a pouče-
ní. Rozhlas v Čechách nás provází dokonce už sto 
let! Provází nás každodenně při odpočinku i při 
práci, asi si ani neumíme život bez něj představit. 
     Pravidelné rozhlasové vysílání bylo v Československu zahájeno 
18. května 1923 soukromou společností Radiojournal. Československo se 
tak po Velké Británii, kde BBC začala vysílat roku 1922, stalo druhou 
zemí v Evropě, která měla řádné rozhlasové vysílání. Od roku 1933 sídlil 
Radiojournal v Praze v budově Vinohradská 12 a  Český rozhlas zde sídlí 
dodnes. O budovu rozhlasu proběhly těžké boje v závěru druhé světové 
války v rámci Pražského povstání začátkem května 1945. Ty si vyžádaly 
170 obětí na životech Čechů. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Rozhlas
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Ceskoslovensko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Radiojournal
https://cs.wikipedia.org/wiki/BBC
https://cs.wikipedia.org/wiki/Budova_%C4%8Cesk%C3%A9ho_rozhlasu
https://cs.wikipedia.org/wiki/Boj_o_%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_(1945)
https://cs.wikipedia.org/wiki/Druh%C3%A1_sv%C4%9Btov%C3%A1_v%C3%A1lka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Druh%C3%A1_sv%C4%9Btov%C3%A1_v%C3%A1lka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Pra%C5%BEsk%C3%A9_povst%C3%A1n%C3%AD
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Hlavní budova     Českého rozhlasu v Pra- 
                                      ze Vinohradská 12 

     V průběhu času se měnily názvy rozhlasu od samostatného Českého 
a Slovenského (za 2. sv. války) přes Československý. Po Sametové revo-
luci v roce 1989 došlo postupně k reorganizaci celého rozhlasového vysí-
lání. V roce 1991 byly ve federálním Československu zřízeny dva nové 
veřejnoprávní subjekty, znovu rozděleny na Slovenský rozhlas, poté 
i Český rozhlas. 
     Samostatný Český rozhlas (ČRo) 
byl zřízen zákonem České národní 
rady k 1. lednu 1992 jakožto veřejno-
právní rozhlas. Jeho sídlem zůstala 
budova Vinohradská 12 v Praze. 
     Český rozhlas je veřejnoprávní in-
stituce provozující celoplošné rozhla-
sové vysílání na území Česka. Jako 
médium veřejné služby má zajišťovat všem občanům přístup k informa-
cím, kultuře, vzdělání a zábavě. Působí jako nástupce předchozího stát-
ního Československého rozhlasu. Vysílá na 12 celoplošných stanicích 
z Prahy a 14 regionálních stanicích z krajských měst včetně zahraničního 
vysílání na objednávku státu. Generálním ředitelem Českého rozhlasu je 
od roku 2016 René Zavoral. 
     Se vznikem samostatné České republiky došlo 1. ledna 1993 k dalším 
změnám. Vznikla nová stanice Radiožurnál, Český rozhlas rovněž pře-
vzal zahraniční vysílání pod názvem Radio Praha. Stanice Praha, Vltava, 
Regina a české regionální okruhy zůstaly beze změn. V roce 1995 zahájila 
provoz stanice Český rozhlas 6/Rádio Svobodná Evropa a téhož roku 
začalo fungovat vysílání Radia Praha přes internet. V roce 1998 bylo 
ukončeno vysílání rozhlasu po drátě. 
     V roce 1999 zahájil v Praze Český rozhlas experimentální digitální 
rozhlasové vysílání. K velkému rozšíření počtu stanic došlo v roce 2005. 
Tehdy začaly vysílat okruhy D-dur, Rádio Česko a Leonardo, roku 2006 
je doplnila ještě stanice Radio Wave. 
     Během první poloviny druhé dekády 21. století proběhly další změny 
v programech i jednotlivých stanicích. Každý si teď může vybrat, kterou 
bude poslouchat podle toho, co ho zajímá – hudbu (moderní či vážnou), 
zpravodajství, rozhovory, rozhlasové hry, retropořady regionální stani-
ce.  
     Od roku 2020 jsou všechny celoplošné a regionální stanice ČRo do-
stupné také v satelitním vysílání DVB-S2. Můžete si vybrat z 26 stanic (12 
celostátních a 14 regionálních) – např. Radiožurnál, Dvojka, Vltava, Plus, 
Radiožurnál Sport, Radio Wave, Rádio Junior... atd. V současné době 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Sametov%C3%A1_revoluce
https://cs.wikipedia.org/wiki/Slovensk%C3%BD_rozhlas
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%A1_n%C3%A1rodn%C3%AD_rada
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%A1_n%C3%A1rodn%C3%AD_rada
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ve%C5%99ejnopr%C3%A1vn%C3%AD_m%C3%A9dium
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ve%C5%99ejnopr%C3%A1vn%C3%AD_m%C3%A9dium
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rozhlas
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rozhlas
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesko
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Ceskoslovensk%C3%BD_rozhlas
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ren%C3%A9_Zavoral
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_Radio%C5%BEurn%C3%A1l
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_Radio_Prague_International
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_6
https://cs.wikipedia.org/wiki/Internet
https://cs.wikipedia.org/wiki/Rozhlas_po_dr%C3%A1t%C4%9B
https://cs.wikipedia.org/wiki/Digital_Audio_Broadcasting
https://cs.wikipedia.org/wiki/Digital_Audio_Broadcasting
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_D-dur
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_R%C3%A1dio_%C4%8Cesko
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_Leonardo
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%BD_rozhlas_Radio_Wave
https://cs.wikipedia.org/wiki/DVB-S2
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existují již různé soukromé rozhlasové stanice, nejznámější je asi Rádio 
Impuls.  
      Ke známým pořadům Českého rozhlasu patří Mikrofórum, populár-
ně-vědecký magazín Meteor, Kolotoč, Zápisník zahraničích zpravodajů, 
noční diskotéka Noční proud, pohádka na dobrou noc Hajaja či motoris-
tický pořad Zelená vlna, reality show Odhalení, talk show Tobogan, ne-
bo dokumentární cyklus – určitě máte mezi nimi svůj oblíbený. 
     Zájemci o rozhlasové vysílání a jeho historii mohou navštívit Galerii 
Vinohradská 12 – návštěvní prostory Českého rozhlasu v suterénu histo-
rické rozhlasové budovy. Ve výstavním prostoru se přibližně po měsíci 
střídají výstavy uměleckých děl – obrazů, kreseb, fotografií aj. Historická 
expozice prezentuje časovou osu vývoje rozhlasového vysílání (zázna-
mový materiál, záznamová technika, další artefakty z rozhlasové histo-
rie, historické radiopřijímače, tiskoviny, např. historické časopisy, křestní 
listy pořadů apod.). Konferenční sál slouží k veřejnému poslechu rozhla-
sových děl, k natáčení a vysílání kontaktních pořadů, k setkávání. V Ga-
lerii Vinohradská 12 začínají prohlídku rozhlasu návštěvníci exkurzí 
v Českém rozhlase. Ty jsou pro občany České republiky zdarma. Mys-
lím, že by to stálo za úvahu... 

Mgr. Jitka Šedivá 

STAROHRADSKÁ BABIČKA 

     Člověk musí věkem a časem trochu dozrát, aby mnoho věcí pochopil. 
Já bych se dnes chtěla nejprve zmínit o letošních volbách nového pana 
prezidenta. A to proto, že si pamatuji, jak babička, sousedé, lidé, slovo 
„prezident“ a „prezident Masaryk“ vyslovovali s úctou. Její veršíky říkají 
své.  
 

Tatíčkovi Masarykovi 
Tatíčka jsme kdysi měli 
a ač zemřel, vždy ho máme, 
a na jeho vzácná slova 
stále s láskou vzpomínáme. 
 

Pro lid žil a z lidu vyšel,  
lid ho stále v srdci chová, 
po starých tu lásku dědí 
zase generace nová. 
 

Nové proudy nyní plynou, 

novým řádům národ zvyká. 
Nikdy však nezapomeneme  
prezidenta Masaryka. 
 

Vzpomínka 
Kdyby náš tatíček  
Masaryk žil,  
hned by se rozhněval, 
ač dobrý byl. 
 

Bičík by vytáhl z boty, 
potrestal by všechny sloty. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Mikrof%C3%B3rum
https://cs.wikipedia.org/wiki/Meteor_(po%C5%99ad)
https://cs.wikipedia.org/wiki/Hajaja
https://cs.wikipedia.org/wiki/Zelen%C3%A1_vlna_(po%C5%99ad)
https://cs.wikipedia.org/wiki/Odhalen%C3%AD
https://cs.wikipedia.org/wiki/Tobogan_(po%C5%99ad)
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Sešvihal by šmelináře, 
k tomu by přibral všechny lháře. 

Však, nechme tatíčka pokojně spát. 
Někdo to za něho udělá rád. 

 
     Často si babiččiny verše pročítám. U některých vím, proč je napsala, 
jaký k tomu měla podnět. Ze všech je ale cítit laskavost, humor, cit, láska. 
Láska k přírodě, národu, libáňské škole, k hradu ve Starých Hradech, 
k lidem… 
 

Hrad chátral…  
Ba, bylo by věru třeba, 
ve sklepech nalézt dukáty, 
aby se těm Starým Hradům 
spravit mohly kabáty… 
 

     Když je psala, netušila, že ty 
„kabáty“ jednou uskuteční její 
synovec, pan učitel Vladimír 
Holman. Psala verše k Vánocům, mně do školy, o bojácném vnukovi, 
o jednom sousedovi „panu Žuňkalovi“, o kytičce. Mohla bych jmenovat 
dál a dál. 
     Babička byla velmi pohostinná. Kdokoliv k nám přišel, přijel, vždy 
byl dle situace pohoštěn, obdarován domácími produkty. Bylo normální 
vypomoci v sousedství a toto vše nám vnoučatům vštěpovala. 
     U babičky bylo živo, protože všichni – tety, bratranci, sestřenice, se 
sjížděli do Hradů na prázdniny, pouť, Velikonoce, dědův a babičky svá-
tek. Povídalo se, pomáhalo otci v hospodářství a v menším u babičky 
a dědy. 
     Nikdy jsem neviděla babičku prostovlasou. Vždy nosila šátek, sundá-
vala ho jen, když šla spát. Ženy tehdá nosily šátky v létě, v horku, když 
pracovaly na poli. Babička šátků měla několik – všední a sváteční. 
     Babička znala a říkávala přísloví, která si dodnes pamatuji a také je 
říkám. Dvě rady se mi vžily přímo pod kůži. Říkala: „Není umění poda-
rovat někoho, když máš nadbytek, ale podarovat, když máš sama málo.“ 
Celý život jsem pracovala s lidmi. A druhé, které také platí, jsem si ověři-
la: „Když se s někým setkáš, nejprve ho posuzuj jako člověka. Jak se 
chová, pohybuje, jeho pohled, gesta a pak teprve jaký je zedník, proda-
vač, učitel atd. To je jeho profese, to se naučí, ale lidskost se naučit nedá. 
Ta musí vycházet z člověka!“ 
     Vštěpovala mi lásku ke knize, stále mi vyprávěla o přírodě, o životě. 
Využila každé chvíle, když jsme šly třeba spolu na pole. Při cestě mě 
zkoušela z násobilky,  vyjmenovaných slov, vysvětlovala význam slov. 
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1941 

     Mně se polní práce moc nelíbily. Ale naučila jsem se vše, protože – 
opět babiččino – bylo: „Můžeš to umět, ale nemusíš to dělat!“ Já jsem si 
to časem poopravila: „Když to umíš, děláš to po celý život, ono to potom 
nějak člověku nedá!“ 
     Když jsem přešla ze základky na střední 
školu do Jičína, potíže mi v matematice dělaly 
slovní příklady, jejich postup, výpočet se měl 
dát do rovnice apod. Babička, které rovnice, 
trojčlenka nic neříkaly, svým „selským rozu-
mem“ mi výsledek příkladu vypočítala. Já 
jsem pak nedokázala zdůvodnit, jak jsem 
k výsledku přišla. Tím chci jen říct, že babička 
byla opravdu inteligentní. Babičku jsem v pozdějším věku přirovnávala 
k Babičce Boženy Němcové. Měla jsem krásné dětství. Obětavost babičky 
ke mně, ke všem v rodině, jsem brávala tak, že to tak má být. 
     V roce 1945 se připravoval krajský pořad v rozhlase. Starosta Libáně 
pan Karel Kořínek, přítel F. K. Zemana, tajemníka rozhlasu Praha XII, ho 
tehdy upozornil na babičku. F. K. Zeman se s babičkou setkal, malé sbír-
ky veršů četl, s babičkou si dopisoval. Vydal o ní např. článek v neděl-
ním Českém slově. V lednu 1945 nakladatelství „Novina“ chtělo verše 
knižně vydat za pomoci F. K. Zemana. Dopis o této snaze mám, ale jak to 
dopadlo v těch těžkých letech, nevím. 
     Můj celý život je hluboce prostoupen babičkou. Jsem ráda, že mi ná-
hoda pomohla v srpnu 2006 ve Starých Hradech pokřtít knížečku veršů 
„PÍSNĚ ZE STARÝCH HRADŮ“, které mi pomohla vydat paní Mgr. Ire-
na Kopecká z Příbora. Křtili Alfréd Strejček, Štěpán Rak a Hana Kofrán-
ková. 
 

Světa řád 
Život nelze předělati, 
nelze změnit světa řád. 
Někdo musí poroučeti, 
jiný zase poslouchati. 
 

Jako tělu hlava vládne, 
bez ní tělo hmotou jen. 
Tak pořádek bez vedení, 
v světě bývá porušen. 
 

A když v hlavě vznikne chaos, 
kolečka se zpřevrací, 
 

 

tu ostatní lidské údy, 
vždycky na to doplácí. 
 

Mám ráda 
Mám ráda naši českou zem 
tak upřímně a vřele, 
že chtěla bych jí v oběť dát 
to žití svoje celé. 
 

Však pro tak prostou dívčici, 
věc možná to těžká. 
Však já přece ale pyšná jsem 
již na to, že jsem ČEŠKA. 

Marie Hoferiková (roz. Keblová) 
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     Před pěti lety jsem napsal esej o ctnostech, kde jsem se zmiňoval, jak 
se ctnosti z našeho života vytrácejí. Zdůraznil jsem, že ctnosti mají pod-
statný vliv na duchovní vývoj společnosti, na morálku a vývoj jedince 
a příznivě ovlivňují naše chování k rodině, k přátelům, k okolí 
a k přírodě. Má-li tomu tak být, vyžaduje naše chování prvky věrnosti, 
nad kterými se chci v dnešní úvaze zamýšlet především. 
     Věrnost je z mnoha ctností velmi důležitá pro vývoj a působení dal-
ších ctností. Tak například láska bez věrnosti není možná, spravedlnost 
bez věrnosti dodržování zákonů je nemyslitelná, velkodušnost bez věr-
nosti zásadám pomoci slabým a potřebným je pouze slabým pojmem bez 
konkrétního výsledku. Věrnost je ctnost, které je v dnešním světě velmi 
málo, doslova jako šafránu. Lidé touží, aby byli milovaní, aby mohli mít 
důvěryhodného přítele, kamaráda na blízku. V životě přijdou ale těžkos-
ti a při jejich řešení se předpokládaná či dokonce slíbená věrnost vytrácí. 
Když se často očekává, že slíbenou věrnost dodržíme, že budeme bojovat 
o naše dobré vztahy, o milované lidi, tak najednou se z toho boje prchá 
často z důvodu pohodlnosti, často z důvodu egoismu či vychytralosti. 
Dnešní doba konzumu věrnosti moc nepomáhá. Funguje princip nabíd-
ky a poptávky, jakoby se z nás stali obchodníci, kteří hledají lepší a lepší 
nabídku za výhodnějších podmínek u konkurence. A když se nám něco 
rozbije, proč to opravovat, když si můžeme obstarat, pořídit něco nové-
ho? Bohužel se tak nechováme jenom k věcem, ale i k lidem. Pokud nám 
na druhém něco nevyhovuje, přestane nás zajímat a bavit, většinou se 
rychle podíváme okolo, jestli bychom nemohli najít lepšího kamaráda či 
přítele. A věrnost se stává jen jakýmsi ideálem, jen jakousi frází, která se 
pěkně říká, ale těžko se plní a prožívá. Nelze říci, že se tak děje vždy 
a všude. V našem okolí a v minulosti můžeme najít hodně kladných pří-
kladů věrnosti. Ale přesto musíme upřímně přiznat, že věrnost se z na-
šich vztahů vytrácí. 
     Proč tomu tak je? Velice těžká otázka. Dovolím si odpověď, která není 
jediná, ale dává podnět k zamýšlení. V současné době, kdy má naše spo-
lečnost vzdělání, jaké naši předkové neměli nikdy v dějinách, vládne ve 
společnosti zlo, lež, sobectví a nenávist. V tomto směru by nám mohla 
pomoci velkodušnost, která neříká „DEJ“, ale „JÁ DÁVÁM“. 
     Neustálá zaměřenost na sebe a na své potřeby způsobuje, že chceme 
ze svého okolí získat pro sebe jen to nejlepší, bez ohledu na druhé. Jenže 
tento přístup ničí mezilidské vztahy i věrnost, nepomáhá prohlubovat 
ani ostatní ctnosti. Když přestaneme být zaměřeni pouze a především na 
sebe a začneme přemýšlet o tom, co potěší a udělá šťastným druhé, pro-
spěje to všem. Zkusme udržovat zásadu: „MŮŽEŠ-li udělat radost a po-



   

 

Libáňské noviny č. 107 - 20 -  

těšení – MUSÍŠ“. Sokratův výrok ze čtvrtého století před naším letopoč-
tem stojí za zamyšlení. 

Karel Niedoba 

     Patřím k tomu druhu člověka, který nazýval můj oblíbený spisovatel 
Karel Čapek „homo politicus“ – člověk politický. Z toho vyplývá dělba 
toho, kdo a o čem v naší domácnosti rozhoduje. Já řeším ty věci závažné 
a světodějné, tedy politiku domácí i mezinárodní a manželka ty ostatní, 
méně důležité, jako co s penězi, co si smím vzít ven, co se bude vařit 
(= parafrázuji jiného svého oblíbence Jana Wericha). 
     Jak jsem předeslal, sleduji politické dění jak na domácí scéně, tak i ve 
světě. Uvědomil jsem si, že nejen u nás, ale téměř ve všech evropských 
státech se konají protestní akce. Důvody protestů jsou různé. Tam, kde je 
demokracie, protestuje se především proto, že jsou lidé nespokojeni 
s platy, inflací, důchody. V zemích, kde není demokratické zřízení (ale-
spoň z našeho pohledu a hodnocení), lidé stávkami bojují především za 
svobodu a demokracii. 
     Záleží na úhlu pohledu, co je důležitější. 
     Patřím k těm, kteří už větší část svého života mají za sebou, a tak jsem 
zažil celosvětový válečný konflikt a dvě období nesvobody a bez demo-
kracie. Od roku 1990 konečně to demokratické trvá a doufejme, že bude 
i nadále trvat. Přivítal jsem vstup našeho státu do NATO jako jedinou 
možnou současnou záruku bezpečnosti a do Evropského společenství, 
nejlepší možné řešení prosperity. Ti mladší, kterých je už dávno většina 
a buď nepamatují žádnou z dob, kdy se smělo jenom to, co bylo vyslo-
veně povolené a pro které je většina toho, co dnes prožívají, samozřejmé. 
A je to dobře. Proto je pro ně důležitější to, kolik si vydělají a kam poje-
dou na dovolenou. To je ovšem také skvělé. Jsou to hodnoty, o kterých 
jsme v dobách před Listopadem 1989 mohli pouze snít. 
     Ovšem aby to tak zůstalo, potřebujeme svobodu a demokracii. 
     Stávky, které v současnosti hrozí, jsou samozřejmě právem, které nám 
tato demokracie zaručuje, ale právě proto by mělo být využívané 
s velkým rozmyslem. Současná vládní koalice jistě není vzorem dokona-
losti, ale její snaha šetřit pro budoucnost je podle mého názoru správná. 
Peníze, které šetří, rozhodně nekrade, ale chce uchovat pro budoucnost. 
Nebo je nám jedno, jaká tato budoucnost bude pro naše děti, vnuky 
a pravnuky? 

MUDr. Vilém Hofman 
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KULTURA 

 

ČERVENEC 

 1. 7. 11. ročník Babetiády na hřišti ve Psinicích od 13 hodin 
 1. 7.  Letní kino na hřišti ve Psinicích, film Děti Nagana od 21:45 hodin 
 8. 7.  19. setkání dechovek na hřišti v Bystřici od 13:30 hodin 
14. 7. Diskotéka v Kulturním domě Libáň od 21 hodin 
15. 7. Putovní kino – promítání české komedie Přání k narozeninám 

v areálu sportovního hřiště v Libáni od 21.30 hodin 
22. 7. 16. ročník Kozodírského výstřiku – tradiční hasičské soutěže 

v netradičních štafetách na louce v Kozodírkách od 10 hodin 

 

SRPEN 

11. 8. Diskotéka v Kulturním domě Libáň od 21 hodin 
19. 8. 19. ročník Loučení s prázdninami na hřišti v Psinicích od  

13 hodin 

 

ZÁŘÍ 

 9. 9. 23. ročník hudebního festivalu Foerstrovy dny 2023 – mladobole-
slavské smyčcové kvarteto MBQUARTET – komorní hudba 
„z českých luhů a hájů“ v Kulturním domě Libáň od 19 hodin 

19. 9. Cestopisná přednáška fotografa Davida Těšínského Jiná krása 
v zasedací místnost v přízemí MěÚ Libáň od 18 hodin 

22. 9. Divadelní představení ochotnického divadelního spolku Markvart 
Markvartice pro malé i velké Líný Kuba, holé neštěstí v Kultur-
ním domě Libáň od 18 hodin 

23. 9. 23. ročník hudebního festivalu Foerstrovy dny 2023 – STABAT 

MATER – Karolína Cingrošová (soprán) a Anita Jirovská (mezzo-
soprán) v kostele sv. Ducha Libáň od 15 hodin 

24. 9.  Libáňské posvícení – jarmark, stánky na náměstí Svobody v Libá-
ni od 10 do 16 hodin 

26. 9. Výlet pro seniory do firmy Petrof v Hradci Králové a na zámek 
Hrádek u Nechanic – odjezd z náměstí v Libáni v 7.30 hodin  
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     S letošní divadelní sezonou jsme se rozloučili 25. března pohádkou 
„Jak Honza čerta chytil“. Návštěvnost všech představení byla velmi dob-
rá. Avšak příprava jednotlivých pohádek byla „protkaná“ úklidem a bri-
gádami v prostorách kulturního domu. Celkově to bylo náročné, ale 
společně jsme to zvládli. 
     Na oslavu dětského dne na li-
báňském hřišti jsme sehráli po-
hádku „Perníková chaloupka“. Na 
konci měsíce června, v rámci zá-
jezdových představení, jsme na-
vštívili obec Bystřice, kde jsme 
předvedli pohádku v mateřské školce v rámci ukončení školního roku.   
     V červenci a srpnu máme divadelní prázdniny, ale i v tomto čase se 

budeme připravovat na novou se-
zonu, kterou zahájíme tradičně 
podzimní loutkářskou přehlídkou 
„Řezníčkova Libáň 2023“. 
     Všem našim příznivcům přeje-
me hezké prožití prázdnin, děku-
jeme za přízeň a těšíme se na shle-
dání v sále loutkového divadla. 

Hana Grossmanová, LD Martínek  

     Jak pravidelní a věrní návštěvníci libáňského hudebního festivalu vě-
dí, v měsíci září se hudební svátek pyšní přívlastkem „svatováclavský“. 
Září je doba, kdy se po horkých a emotivních měsících nálada opět 
zklidní a zbývá více času pro meditaci a citlivé vnímání klasické hudby. 
Ve své ryzí komorní podobě se představí v sobotu 10. září hudba starých 

mistrů v provedení mladoboleslavského 
smyčcového souboru MBQuartet. Toto 
hudební uskupení neprofesionálních hrá-
čů si nedělá ambice bourat velké kon-
certní sály; jejich metou je přenést svoji 
vlastní radost a potěšení z hudby na po-
sluchače. Kromě děl známých klasiků 
budeme mít možnost vyslechnout také 
méně hrané skladby českých autorů, mj. 
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i stále nedoceněného Ignáce Linky, rodáka z Bakova nad Jizerou. Jeho 
kvartet bude pro naše diváky jistě příjemným překvapením. 
     A jaké by to bylo libáňské posvícení, kdyby při něm nezazněla du-
chovní hudba umocněná akustikou kostela sv. Ducha. To letošní bude 
doslova ozdobeno úžasným provedením díla barokního italského skla-
datele G. B. Pergolesiho „Stabat Mater“. Ačkoli tato skladba patří spíše 
k velikonočnímu času, vězte, že si svojí hudební krásou a naléhavostí 
textu vydobyla trvalé místo v repertoáru mnoha významných ansámblů 

a sólistů. Je to naprosto nadčasové dílo ur-
čené pro dva sólové hlasy: soprán 
a mezzosoprán, nicméně bývá též často 
mistrovským kouskem v podání těch nej-
větších současných kontratenoristů. My 
budeme mít to potěšení ji vyslechnout 
23. září v provedení Karolíny Cingrošové-
Žmolíkové a Anity Jirovské. 

     Tímto svátečním koncertem, milí čtenáři Libáňských novin, ale 
23. ročník festivalu rozhodně nekončí. Stejně jako pokračuje podzim mě-
síci říjnem a listopadem, tak i my pro vás máme ještě dva koncerty v zá-
sobě. Ale o tom až v příštím čísle. Teď jsou před námi i vámi prázdniny, 
dovolené a horké letní podvečery. Ať vám zní tou nejkrásnější hudbou. 

Za o. p. s. Foerstrovy dny, hudební festival, Ing. Pavla Čížková 

      Kyzivátova kapela Libáň se v těchto dnech připravuje na sérii letních 
vystoupení. Začneme 8. 7. 2023 od 13:30 hod., kdy připravujeme pravi-
delné setkání dechových hudeb v Bystřici u Libáně, tentokrát s pořado-
vým číslem 19. Na setkání, které se tradičně uskuteční na hřišti 
v Bystřici, zahraje Kyzivátova kapela Libáň, Táboranka a Májovanka 
z Libčan.  
     Velmi rádi jsme přijali pozvání pořadatelů na oslavách 130. výročí 
vzniku Sboru dobrovolných hasičů v Levínské Olešnici, kde doprovo-
díme hasiče v průvodu a následně zpříjemníme posluchačům odpoled-
ne. Jako minulý rok i letos se těšíme do Košíku na Traktoriádu, kde se 
představíme 26. 8. 2023 od 10:00 hodin. V neděli 27. 8. 2023 od 14:00 ho-
din začneme závěrečné odpoledne na Samšině na Setkání s českou pís-
ničkou. Léto ukončíme na 21. přehlídce dechovek v hasičském areálu 
pod Kozlovem v Košťálově. Zde vystoupí vedle naší Kyzivátovy kapely 
Libáň, kapela Choceňačka, Táboranka a další... 
     Přejeme všem čtenářům krásné a slunné léto, hodně odpočinku a zá-
žitků a na některém z našich vystoupení se budeme těšit na shledanou. 
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Veškeré termíny, kdy budete mít možnost se s naší kapelou a sólisty se-
tkat, naleznete na internetové adrese www.kyzivatovakapela.cz nebo na 
facebookovém profilu Kyzivátova kapela Libáň. 

Mgr. Petr Drahoňovský 

     Jak jsem slíbila v minulém čísle Libáňských novin, zaměříme se 
v dnešním díle na stopu českých velikánů především z oblasti kinemato-
grafie a architektury. Loňské léto jsme s manželem zavítali do slovinské-
ho Piranu. Je to malebné městečko benátského typu vmáčknuté do 
prudkého svahu nad čisťounkým mořem, spousta květinami vyzdobe-
ných křivolakých uliček, na pahorku starobylá katedrála, náměstí 
z bílého travertinu se sochou rodáka – vynikajícího houslisty a skladatele 
G. Tartiniho (vloni se jeho dílo hrálo na jednom z koncertů Foerstrových 
dní), trh s čerstvými rybami a ovocem. A všude slunce, slunce, před kte-
rým nebylo úniku. Proto jsem na procházky se psem chodila až opravdu 
hodně pozdě večer. Cestu k piniovému háji jsem si krátila uličkou Franze 
Capa – prolízkou mezi dvěma kamennými stěnami; na jedné z nich byla 
v docela velké výšce připevněna tabulka s nějakým textem. Až po něko-
lika dnech jsem si stoupla na špičky, abych si přečetla, cože je tam na-
psáno. A ejhle, jaké bylo moje překvapení, když jsem zjistila, že tabulka 
a podle ní i jméno uličky je věnováno 
českému prvorepublikovému režisé-
rovi Františku Čápovi, zakladateli 
slovinské kinematografie, jenž v Pira-
nu žil a je tu také pochován. Jediné, co 
mi hned naskočilo na mysl, byla Ba-
bička. Ano, ta první filmová Babička 
(1941) s Terezií Brzkovou a Natašou 
Tanskou jako Barunkou. Jak se ale re-
žisér tohoto slavného filmu dostal až 
sem do Piranu?   
     František Čáp (1913–1972), ač se 
narodil v Čachovicích, vyrůstal v již-
ních Čechách. Svá studentská léta 
prožil v Táboře na střední škole 
a v Písku na Vyšší lesnické škole. 
Učaroval mu ale film a hned po škole 
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v devatenácti letech odešel do Prahy a nastoupil do Lucerna filmu, kde 
měl možnost na vlastní kůži projít nejrozmanitější druhy filmařské prá-
ce. 
     V té době, na začátku třicátých let, se také poprvé a naposledy objevil 
ve filmu jako herec v dramatu Před maturitou (1932). V druhé polovině 
30. let se stal spoluscenáristou významných českých filmů (Kvočna, Pa-
nenství, Noční motýl, Jan Cimbura, Mlhy na blatech). Poprvé se ujal re-
žisérské taktovky společně s přítelem Václavem Krškou u snímku 
Ohnivé léto (1939). Pro svůj talent a snahu natočit skutečné umělecké dí-
lo byl často srovnáván s Otakarem Vávrou. 
     Jeho posledním dokončeným filmem z období protektorátu se stalo 
venkovské drama Děvčica z Beskyd (1944). V roce 1946 získal se svým 
válečným filmem Muži bez křídel Velkou cenu na Mezinárodním filmo-
vém festivalu v Cannes. Jeho další poválečná tvorba se však nesetkala 
s pochopením dělnické kulturní komise, Čáp byl zbaven možnosti reží-
rování, proto v r. 1949 utekl na Západ společně se svojí matkou. Chvíli 
žil a tvořil v Německu, pak se přestěhoval do Jugoslávie, resp. do Slovin-
ska. Tady natočil v r. 1953 filmovou komedii Vesna, která se stala obrov-
ským hitem a de facto nejúspěšnějším slovinským filmem všech dob 
vůbec. Žádný z jeho dalších snímků již nedosáhl takových kvalit a ohla-
su jako jeho filmy české, nicméně dodnes je ve Slovinsku uctíván jako 
otec slovinské kinematografie. 
     S dalším českým jménem jsem se potkala 
při téže dovolené, ovšem v italském Terstu, 
na který je z Piranu přes moře krásně vidět 
a není složité tam zajet autem. Při brouzdá-
ní tímto úžasným přístavním městem, kde 

je spousta 
antických pa-
mátek a po-
píjí se výbor-
ná káva, jsem 
v jedné pasá-
ži doslova zakopla o sochu česko-
německého technika a vynálezce, spisova-
tele, též lesníka Josefa Ressela (1793–1857), 
chrudimského rodáka, který se proslavil 
zejména jako vynálezce lodního šroubu. 
Po studiích v Linci, Vídni a absolvování 
lesnické akademie v Mariabrunnu odešel 
pracovat pro rakouský stát jako lesník na 
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území dnešního Chorvatska a Slovinska v Kraňsku, kde zmapoval míst-
ní hluboký les a zasloužil se o zalesnění oblasti Krasu. V letech 1820–
1838 vykonával práci lesmistra v Terstu, kde 
v praxi vyzkoušel svůj největší vynález – lodní 
šroub. Zemřel a je pochován v Lublani. 
     A poslední významný Čech a dokonce ro-
dák z Jičínska, jenž svou nesmazatelnou stopu 
spíš než na Jadranu zanechal na Balkánu (Sa-
rajevo, Mostar), je architekt Karel Pařík (1857–
1942). Tento rodák z nedaleké Veliše stojí za rea-
lizací více než 150 staveb, z nichž většina existuje 
dodnes a stále patří ke chloubám měst, kde stojí. Ať už to jsou stavby ve-
řejné (školy, radnice, divadla, muzea), tak církevní pro všechny možné 
církve – od synagog, přes mešity až po pravoslavné chrámy a kláštery. 
Jeho závratná kariéra odstartovala v momentě, kdy byl jako čerstvý ab-
solvent vídeňské akademie přizván do Sarajeva, aby se ujal se svým spo-
lužákem Josipem Vancaščem projektu katedrály Nejsvětějšího Srdce 
Ježíšova (dokončeno 1887). A pak už to šlo ráz na ráz: budova penzijního 
fondu, šeríjatská škola, sarajevská radnice, společenský dům – dnes sara-
jevské Národní divadlo, městská věznice, knihovna (nyní zcela zrenovo-
vaná po bombardování z 90. let 20. století), evangelický kostel a další 
desítky staveb. K tomu činnost pedagogická a též veřejná služba 
v oblasti stavebnictví. Není divu, že za svou práci obdržel Karlo Paržik, 
jak mu v Sarajevu říkali, mnoho řádů a vyznamenání – v r. 1899  rytířský 
řád přímo z rukou císaře Františka Josefa I., dokonce se objevil i na poš-
tovní známce. Asi poslední poctou pro K. Paříka bylo odhalení pamětní 
desky v sarajevském Národním divadle v r. 2007 a následně pak též des-
ky na budově Obecního úřadu ve Veliši. Pokud budete mít při své dovo-
lené do Chorvatska jeden dva volné dny navíc, nebudete litovat, když si 
uděláte výlet do Sarajeva, kde je K. Pařík též pochován. Pokud pojedete 
jenom do Jičína na nákupy, mrkněte ve Veliši na již zmiňovanou pamět-
ní desku a pomyslně vysekněte poklonu velkému krajanovi. 
     Vidíte, milí čtenáři, stačí se jen pozorněji rozhlížet kolem sebe, pří-
padně si na dovolenou k moři připravit nejen opalovací krém a plavky, 
ale i něco málo vědomostí o místech, kde budete trávit volný čas. Zjistíte, 
že jsme všude v Evropě tak trochu doma a že máme být na co a na koho 
pyšní. Krásné léto a mnoho neobyčejných zážitků a setkání všem čtená-
řům Libáňských novin přeje  

Pavla Čížková 
Zdroje: ČSFD.cz, Wikipedie, TV série Šumné stopy, materiály Velvysla-
nectví ČR v Lublani, vlastní zážitky  
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     10. května uspořádalo Město 
Libáň zájezd pro seniory na zámek 
Častolovice. Odjížděli jsme v 8 ho-
din, návrat byl plánován mezi 
16. a 17. hodinou. Do Častolovic 
jsme přijeli po půl desáté. Vedoucí 
paní Hlaváčková nás rozdělila do 
dvou skupin. Jedna skupina šla na 
prohlídku zámku, druhá skupina 
se prošla nádherným parkem. 
V 11 hodin se obě skupiny vyměni-
ly. 
     Ve 12 hodin nás čekal oběd 
v restauraci Beseda v Častolovi-
cích, kde jsme měli objednané jídlo 

dle výběru. 
     Odjezd z Častolovic byl kolem 
13:30 hodin a čekalo nás milé pře-
kvapení. Cesta nebyla domů, ale 
ještě do nedalekého Vamberka, 
kde jsme navštívili muzeum palič-
kovaných krajek. Nádhera! Jen 
člověk žasne, co dokážou lidské 
ruce zhotovit. Máme se opravdu 
čím chlubit po celém světě. 
     Návrat byl kolem 17. hodiny. 
Mohu za sebe, ale jistě i za další 
účastníky poděkovat vedoucím 
paním Hlaváčkové a Čížkové za 
dobrou organizaci a krásný záži-
tek. I počasí nám přálo, celý den 
svítilo sluníčko. Dík patří i Městu 

Libáň, které uvolnilo finance. 
Všichni bychom si přáli, aby tako-
vých akcí bylo více a nebylo na nás 
seniory zapomínáno. Děkujeme. 

Miloslava Mikulová 
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     Dne 30. dubna 2023 se konala Na Horách v Libáni akce Pálení čaro-
dějnic, uskutečněná společnou spoluprací SDH Libáň, ZŠ a MŠ Libáň 
a Města Libáň. 
     Kulturní výbor Města Libáň se 
rozhodl pojmout letošní pálení ča-
rodějnic trochu netradičně se za-
měřením na nejmenší občany Li-
báně. 
     Od 15 hodin byl připraven růz-
norodý program pro děti, který 
skvěle připravily paní učitelky ze 
Základní školy v Libáni. Pro děti 
příchozí v masce byla připravena 

sladká odměna. 
     Dále se děti 
mohly zúčastnit 
různých připra-
vených úkolů,  ja-
ko byly např. sla-
lom na koštěti, vý-
roba svojí vlastní 
čarodějnice, stezka 
do chýše Baby Ja-

gy. U všech úkolů asistovaly čarodějnice. Po 
splnění následovala odměna v podobě buřta, malinovky a sladkosti. 
     Zakončení vyvrcholilo rejem čarodějnic ve víru tance a vhozením spo-
lečně vyrobené velké čarodějnice do ohně. 
     Myslím, že se tento den povedl a snad všichni návštěvníci byli spoko-
jeni. Doufáme v jejich účast i příští rok. 

Romana Hakenová 

     Dětský den v Libáni jsme oslavili oproti obvyklému datu Dnu dětí až 
o pár dní později, a to 10. 6. 2023. Odehrával se v celém sportovním areá-
lu, kam mohli rodiče s dětmi přicházet od 10 hodin. Při vstupu si děti 
vyzvedly soutěžní průkazky a mohly začít sbírat razítka u 14 soutěžních 
stanovišť. Jejich splněním si vysloužily taštičku s odměnami. Na hřišti 
s umělým  povrchem  došly nejprve  k soutěži  připravené  Ochotnickým   
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divadelním spolkem Bozděch, ná-
sledovaly soutěže Základní školy 
a Mateřské školy v Libáni a Čes-
kého svazu včelařů. K dalším sou-
těžím se mohly děti proskákat přes 
čtyři skákací hrady a pak si od-
dychnout chytáním ryb u soutěží 
Českého rybářského svazu. Kvízy 
je čekaly u stanoviště SRPLŠ 

a poznávání zvířat si pro ně při-
pravili v Mysliveckém spolku Pod 
Borovičkou. Při odchodu z hřiště 
prošly kolem sanitky, mohly si vy-
zkoušet nácvik laické resuscitace 
a pak si na obličej nechat namalo-
vat obrázek, či za úplatu uplést 
copánek do vlasů. Kolem hudby si 

mohly protančit cestu z hřiště 
s umělým povrchem na velké fot-
balové hřiště. V půl jedenácté se 
konalo představení Loutkového 
divadla Martínek „Perníková cha-
loupka“. Ve 12.30 hodin bylo mož-
né si zacvičit s Verčou Michalovou 

ze školky. Na travnatém hřišti při-
pravily soutěže SDH Libáň a TJ 
Sokol Libáň. Po 11. hodině byla na 
hřišti ukázka výcviku psů, kdy jich 
celkem se svými páníčky dorazilo 
osm. V 11.30 a ve 14 hodin byla 
v zadním rohu hřiště ukázka drav-
ců. Těm přihlížel i libáňský čáp 

usazený na sloupu osvětlení. Zad-
ní půlka hřiště byla vyhrazena pro 
tři modely letadel, které nad ním 
kroužily. Při cestě za občerstvením 
si děti ještě mohly prohlédnout 
modely  tří tanků a ve 13  hodin 
zhlédnout bitvu modelů tanků. Ve 
14.30  hodin   předvedli  záchranáři  
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společně s hasiči vyproštění zra-
něné osoby z havarovaného vozi-
dla. Celý průběh záchranné akce 
komentoval do mikrofonu David 
Pošepný, a tak jsme přesně viděli 
a slyšeli, co všechno je nutné udě-
lat. Během zásahu se spustil na pár 
minut prudký déšť. I přes nepří-

zeň počasí hasiči a záchranáři 
„zraněného“ z auta po jeho rozře-
zání vynesli. Na závěr dětského 
dne v 15.30 hodin hasiči vyrobili 
dětmi tolik oblíbenou pěnu. 
     O hudbu se po celý den staral 
Ondřej Šimko, u mikrofonu se pro-
střídali Ondřej Šimko, Michal Vlk 
a David Pošepný. Děkujeme za 

zapůjčení aparatury Rudovi Jane-
bovi. 
     Občerstvení byla na jednom 
místě. Každé dítě se soutěžní prů-
kazkou dostalo také lísteček na pá-
rek v rohlíku a pitíčko. Kdo měl 

ještě hlad či chuť, mohl si dát kýtu, 
klobásu, langoše, hranolky, toast, 
zmrzlinu, cukrovou vatu nebo 
popcorn. 
     Všem členům libáňských spol-
ků děkujeme, že si pro děti na-
chystali soutěže a věnovali jim 

sobotní den. Děkujeme také těm, kteří připravovali hřiště – zaměstnan-
cům odboru technických služeb města Libáň, dobrovolníkům při stavění 
stanů a Radkovi Urbanovi za rozvod elektřiny. Oldřišce Šíbové děkuje-
me za zdravotní dozor, naštěstí se nic nepřihodilo a nikoho ošetřovat 
nemusela; fotografům Markovi Klárovi a Pavlíně Tóthové za zdokumen-
tování celého dne. Děkujeme hlavnímu organizátoru akce Městu Libáň, 
kulturnímu výboru, BESIPu za spolupráci, sponzorům První zemědělská 
Záhornice, a. s., Otevřené zahrady Jičínska, Severočeské komunální služ-
by, s. r. o., a Eko-kom, a. s. za finanční či věcné dary. 
     Věříme, že se všem 232 dětem, které si přišly zasoutěžit, dětský den 
líbil tak jako nám. Za rok (8. 6. 2024) zase na shledanou.  Lucie Hlaváčková  
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ZE ŽIVOTA ŠKOLY 

     Školní rok 2022/2023 končí a přicházejí očekávané prázdniny. Těší se 
žáci, pedagogové, ale i provozní zaměstnanci. Tradičně jsme zdokumen-
tovali naši celoroční činnost v ročence, která bude k dispozici na webo-
vých stránkách. Přečtěte si a prohlédněte na fotografiích, co jsme ve 
škole prožili. 
     Na začátku mně dovolte trochu té osobní nostalgie, protože letos kon-
čím s „učitelováním“. Libáňskou školu jsem vždy brala, beru a budu brát 
jako srdeční záležitost. Učil tady můj děda, chodila tady do školy moje 
mamka, sestra, já a moji synové. V roce 1990 jsem nastoupila na zdejší 
školu jako učitelka a od roku 2012 pracuji jako ředitelka. Celkem jsem 
v této škole prožila 42 let. To už je kus života! Mohu s potěšením říci, že 
to byla krásná etapa mého života, na kterou budu vždy s radostí vzpo-
mínat. Učitelství jsem nikdy nebrala jako povolání, ale jako „poslání“. 
Podílet se na vzdělávání a výchově dětí – to je přece velmi důležitý úkol 
pro každého pedagoga. Není snadný, ale velmi smysluplný a obohacují-
cí. Děti jsou přece kořením života. Bylo milé, že už jsem také učila děti 
svých bývalých žáků a některé z mých žákyň se staly mými kolegyněmi. 
To velmi potěší! Stále budu patřit mezi přátele školy, sledovat dění ve 
škole a ráda navštívím různé akce. Mnohokrát děkuji všem, kteří mě do-
provázeli, pomáhali mi, podporovali mě, spolupracovali a byli součástí 
mého učitelského života. A že jich bylo! 
     Od 1. září jsme otevřeli dvě první třídy a přivítali 37 prvňáčků. Na 
druhém stupni vznikly dvě šesté třídy, protože přišli žáci z okolních 
škol. Těší nás, že se počet žáků navyšuje a děti mají zájem o vzdělávání 
na naší škole. 
     Aktivit v průběhu podzimu bylo hodně. Některé tradiční a některé 
nové. Proběhl sběr papíru, soutěž v poznávání rostlin a živočichů, běh 
17. listopadu v Kopidlně, cyklovýlet do okolí, drakiáda, fotografická sou-
těž, společné setkání žáků školy s klienty bytového domu Samanit 
a mnoho dalších vzdělávacích akcí. Celoročně probíhaly projekty 
Recyklohraní a Hrdá škola. Tradičně se konaly vánoční trhy 
s rozsvěcením stromu na náměstí. Děti z mateřské školy a žáci školy si 
připravili krásný program. 
     Ve spolupráci s Městem Libáň se v lednu uskutečnilo vzpomínkové 
odpoledne k 80. výročí transportu libáňských židovských občanů do Te-
rezína. V lednu a únoru proběhly vydařené lyžařské kurzy pro mladší 
i starší žáky. V průběhu celého roku jsme pro žáky připravili projektové 
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dny, které se týkaly finanční gramotnosti, polytechnického vzdělávání 
nebo témat z historie. Mezi žáky přijeli odborníci z praxe nebo žáci vyjeli 
za nimi. 
     V únoru se uskutečnil den s příslušníky Armády České republiky, 
kteří žákům zábavnou a interaktivní formou představili ozbrojené síly 
a jejich vybavení. S velkým potěšením jsme se mohli opět vrátit 
k tradičnímu společenskému večeru pro naše žáky deváté třídy a všech-
ny přátele naší školy. Konal se 11. března a byl velmi úspěšný. Uskuteč-
nil se ve spolupráci se Sdružením rodičů a přátel libáňské školy. Členům 
sdružení a organizátorům z řad pedagogických pracovníků patří velké 
poděkování. 
     Na jaře letošního školního roku proběhlo také hodně akcí a aktivit. 
Recitační a pěvecká soutěž, Matematický klokan, sběr papíru, prezentace 
pamětnických příběhů našich žáků v Jičíně, čarodějnický rej ve škole 
apod. V dubnu se v kulturním domě uskutečnil jarní jarmark. Děti vy-
tvořily hodně výrobků, o které byl velký zájem. Přišlo mnoho návštěvní-
ků. Sportfluencer Jan Váňa z Poděbrad uspořádal pro naše děti 4. května 
sportovní den mládeže. 50 zájemců se utkalo na venkovním hřišti 
v několika sportovních disciplínách. Členové vítězného týmu postoupili 
do celorepublikového kola, které se uskuteční na podzim v Kladně. Akce 
proběhla za podpory starosty města Petra Soukupa. 
     Velice úspěšný a přínosný byl výukový zájezd do Francie. Žáci na-
vštívili Paříž a Disneyland. Zúčastnilo se ho 39 žáků s paní učitelkou Ry- 

klovou a asistentkami Jitkou Královou a Lenkou Ječnou. Zájezd byl or-
ganizován cestovní kanceláří a byl velmi dobře naplánován. Žáci i peda-
gogové byli spokojeni. 
     V průběhu června se uskutečnily 
některé soutěže v oblasti dopravní 
výchovy, dějepisných, přírodověd-
ných či jazykových znalostí. Pro dě-
ti jsme také připravili krásný dětský 
den. Bylo jim nabídnuto 16 různých 
aktivit, ze kterých si vybíraly dle 
svých zájmů a prožily tak dopoled-
ne plné zábavy a poučení. Školní 
výlety a exkurze byly opět naplá-
nované pro každou třídu. Proběhlo 
také přespání ve škole, což je pro 
děti velký zážitek. 
     Pasování na čtenáře se uskuteč-
nilo 2. června v obřadní  síni v Libá-  



   

 

Libáňské noviny č. 107 - 37 -  

ni. Naši prvňáčci si připravili vystoupení a také četli pohádku panu sta-
rostovi a všem zúčastněným. Poté byli slavnostně pasováni na čtenáře 
paní knihovnicí Hlaváčkovou a dostali čtenářský průkaz do knihovny 
a drobné dárky. 
     Sdružení rodičů a přátel libáňské školy uspořádalo dne 26. června pro 
91 dětí ze zájmových kroužků tzv. tajný výlet. Jen organizátoři vždy tuší, 
kam se pojede. Pro žáky to je velké překvapení. Vysvědčení jsme rozdali 
30. června a začaly krásné prázdniny. Velké poděkování patří pedago-
gickým pracovníkům naší školy za jejich celoroční práci. 
     Aktivity školní družiny jsou pestré, dobře promyšlené a naplánované. 
Vždy plné zábavy a ponaučení. Mateřská škola se může každoročně po-
chlubit rozmanitou a inspirující prací s dětmi. Kolektivu pedagogů 
a provozních zaměstnanců v naší školce děkuji za svědomitou péči o na-
še nejmenší. Svoji profesní dráhu končí v mateřské škole paní učitelka 
Jitka Rejfová. Mnohokrát děkuji za její pracovní nasazení, lásku a přístup 
k dětem. Nedílnou součástí naší školy jsou provozní zaměstnanci na 
všech úsecích, kteří zajišťují plynulý a bezproblémový průběh školního 
roku. Také jim patří poděkování za jejich práci. Na konci srpna končí ve-
doucí školní jídelny paní Irena Jirků. Na této pozici pracovala 43 let. Ob-
divuhodné! Srdečně děkuji za dlouholetou a svědomitou činnost na 
tomto postu. Přeji hodně zdraví a pohodovou další etapu života. 
     Ve spolupráci s Městem Libáň plánujeme v průběhu prázdnin hlavně 
výměnu oken ve staré budově. Bude to náročná akce, ale zajisté proběh-
ne dle plánovaného rozpisu. Nová okna určitě zajistí finanční úsporu při 
vytápění školy. 
     Závěrem přeji všem dětem krásné letní prázdniny a zaměstnancům 
zaslouženou dovolenou.  

Mgr. Ladislava Hazdrová, ředitelka školy 

     14. dubna se konal na naší škole zápis do 1. třídy, který probíhal 
na pohádkové téma. Hlavními postavami byli Maková panenka a motýl 
Emanuel. My žáci z 5. třídy jsme se ujali role pomocníků. 
     Po příchodu do školy mohli rodiče své děti vyfotit v našem foto kout-

ku právě s hlavními posta-
vami zápisu. V hale si pak 
děti vybarvovaly omalován-
ky, než na ně přišla řada. 
     Později se každého dítěte 
ujala paní učitelka a někdo 
z nás pomocníků. Budoucí 
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prvňáček musel odpovídat na otázky, např.: „Jak se jmenuješ? Kde byd-
líš? Kolik ti je roků?“ Po těchto otázkách jsme přešli do třídy a tam jsme 
jim dávali různé úkoly, např. poznávání barev a zvířátek, stavění komí-
nu atd. 
     Po splnění všech úkolů od nás dostali pamětní list a mohli si vybrat 
Makovou panenku nebo motýla Emanuela a další odměny v podobě 
sladkostí.   

     Děti opouštěly školu spokojené a s tím, že se těší, až půjdou do školy. 
Když všichni odešli, sami jsme si vzpomněli, jak jsme prožívali tento den 
my. Zápis se vydařil a nám i budoucím prvňáčkům se moc líbil. 

Lucka, Jenda, Pepa, Markétka, Nela, Johanka, Terezka – žáci 5. třídy 

     I letos jsme se podívali do zahraničí. Cílem naší výpravy nebyl tento-
krát britský Londýn, ale překrásná francouzská Paříž. Oblíbenost zahra-
ničních výletů na naší škole stoupá, letos jsme dokonce naplnili celý 
autobus. Na cestu jsme se vypravili v úterý 9. května odpoledne. V noci 
jsme přejeli česko-německé a německo-francouzské hranice. Ráno jsme 
konečně dorazili do centra Paříže, kde na nás doslova za rohem čekala 
Eiffelova věž. Po pořízení fotek jsme se přes Jardins du Trocadéro pře-
místili až k Eiffelovce. Někteří z nás si nenechali ujít příležitost zdolat 
tuto dominantu. Ti odvážnější vystoupali až do třetího patra věže. Poté 
jsme strávili nějaký čas na okružní plavbě lodí po krásách Paříže. Z lodi 
jsme  viděli  například  Pont Alexandre III., Louvre nebo katedrálu Notre  
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Dame de Paris. Po hodině jsme se opět vydali po pamětihodnostech měs-
ta. Metrem jsme přejeli do čtvrti Montmartre, kde jsme si prohlédli vě-
hlasnou baziliku Sacré-Coeur. K večeru jsme se vrátili do centra města, 
konkrétně do Latinské čtvrti. Tam jsme měli možnost nakoupit si ne-
zbytné suvenýry. Po prohlídce Sorbonny nebo Pantheónu jsme se vydali 
na ubytování. V hotelu blízko města jsme strávili jednu noc. 

     Po vydatné francouzské snídani jsme se přemístili do očekávaného 
pařížského Disneylandu. Tam byly k vidění nejen filmové a pohádkové 
postavy, ale mohli jsme si také vyzkoušet různé atrakce. Určitě největší 
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ohlas měla atrakce Tower of Terror, kde vás po vyčkání téměř dvouho-
dinové fronty pustili volným pádem z několika desítek metrů. Po dni 
plném zážitků jsme se večer znovu „nalodili“ na palubu autobusu a vy-
razili zpět domů. Všichni jsme byli velmi unaveni, proto celý autobus 
brzy spal. I přes počáteční déšť jsme si výlet velmi užili. Osobně si pře-
jeme, aby tradice výjezdů do zahraničí přetrvala, a již dnes s kolegyněmi 

vymýšlíme, kam zavítáme příští rok 😊. 
Mgr. Nikola Ryklová, Bc. Jitka Králová, DiS., Lenka Ječná 

     Ve čtvrtek 25. května 2023 dobrovolníci ze 7.–9. třídy vyrazili na ko-
mentovanou prohlídku židovského hřbitova v nedaleké Veselici. Exkurzi 
za  štítila o. p. s. Foerstrovy dny a Město Libáň. Organizátoři připravili ve 
spolupráci s hebraistkou Mgr. Terezií Dubinovou, PhD. přednášku o ži-

dovském obyvatelstvu, konkrétně o Židech na Libáňsku. Paní doktorka 
Dubinová následně poukazovala na zvláštnosti na židovských náhrob-

cích, dokonce nám přečetla 
a přeložila hebrejský nápis. 
Po exkurzi jsme se vydali 
zpět do školy pěšky. Přešli 
jsme přes les Křižánek. Tam 
jsme se zastavili u památ-
ného místa, kde dříve stála 
vesnice s kostelem upro-
střed. Dnes tam vesnici 
kromě vztyčeného kříže 
nepřipomíná nic. Místo je to 
ale malebné s určitou ta-
jemnou atmosférou. 
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Mgr. Nikola Ryklová 

V jedné velké zahradě, 
žije mnoho zvířátek. 
Běhají si v ohradě, 

tam a potom nazpátek. 
     Každým rokem se vydáváme s dětmi na výlet. Pro letošní rok jsme 
zvolily ZOO v Liberci. Ve školce jsme si zpívali a poslouchali písničky 

o zvířátkách již od pondělí 
a do ZOO jsme se těšili. Při-
pomněli jsme si předem, co 
která zvířátka mají ráda, na 
kterém kontinentě žijí. Ve 
čtvrtek 1. června 2023 jsme se 
po „školkové“ svačině vydali 
autobusem směr Liberec. Po 
příjezdu na místo jsme si 
všichni upřesnili organizaci 
výletu a poté už nic nebránilo 
začít s prohlídkou zahrady. 
Všechna zvířátka nás vítala 
ve svých výbězích. Děti si se 
zaujetím prohlížely velblou-
dy, zebry, žirafy, slony, žel-
vy, antilopy, lachtany, ptáky, 
hady… Mezi nejznámější 
„obyvatele“ liberecké ZOO 
patří bílí tygři. O všech zvířa-
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tech jsme si z cedulí u jejich výběhů 
a klecí přečetli spoustu zajímavých 
informací. Nemohli jsme minout ani 
rozpustilé opice, které se před ná-
vštěvníky předváděly. V zoologické 
zahradě jste vždy v dobré náladě. 
I král zvířat lev předvedl svoji krásu 
a silný hlas. Samozřejmě jsme měli 
několik zastávek na občerstvení i pit-
ný režim. Při slunečném počasí nám 
procházka za zvířátky uběhla jako 
voda. Byl to báječný výlet, který jsme 
si moc užili a přitom se dozvěděli 
spoustu nového. Na zakončení dosta-
li naši výletníci osvěžující nanuky, 
rozdělili se s kamarády o poslední 
mlsy z batůžků a hurá k autobusu. 
Pěkně se usadit, poslední přepočítání a odpočívat. Kdo si chtěl schrup-
nout, měl možnost v autobuse. Děti však byly plné zážitků a dojmů, tak-
že si měly zase o čem povídat… Cesta zpátky utekla velmi rychle a pan 
řidič Josef Balcar nás dovezl všechny v pořádku a bezpečně zpět. Děku-
jeme.  

Hana Vrabľová, vedoucí učitelka MŠ Libáň 

     Ve školním roce 2022–2023 se opět kapacitně zaplnila všechna místa 
ve školní družině díky početným prvním třídám. Primárním požadav-
kem pro činnost bylo účelné trávení volného času po skončení vyučování 
do odchodu dětí. Prioritou pak bylo učinit co nejširší nabídku různých 
programů, aby každý měl příležitost ukázat, co dovede, v čem se mu da-
ří i se něco naučit…  
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     Celoroční činnost se rozdělila 
do zóny odpočinkové, rekreační, 
zájmové a pohybové – každý mě-
síc byl ve znamení zvoleného ná-
mětu, např.: Není drak jako drak, 
Paní Zima, Měsíc plný písmenek, 
Moje škola – moje město apod. Věnovali jsme se jak tradicím, kamarád-
ským i rodinným vztahům, hravému vzdělávání, rukodělným činnos-
tem, tak i sportovním aktivitám. Jako každý rok jsme sbírali kaštany, 
malovali na asfalt, prožili vánoční besídku s nadílkou, uskutečnili jsme 
zábavné odpoledne ve škraboškách, tradičně odemkli zahradu, navštívili 
jsme knihovnu i výstavu bižuterie a mnohé další. Závěr školního roku 
strávíme převážně na školní za-
hradě, kde využijeme veškerého 
sportovního náčiní a pohybových 



   

 

Libáňské noviny č. 107 - 44 -  

SRPLŠ 
 

 

 

aktivit dle svých schopností a dovedností. Plyšákový den a zahradní 
slavnost uzavře dlouhou řadu týdnů, které jsme trávili společně a snad 
ve vzájemné přátelské atmosféře. 

Alena Kocourková 

     Konec školního roku je za námi. SRPLŠ v jeho závěru zakončilo 
kroužky pořádané se Základní školou v Libáni. 
     Velký dík patří všem učitelům, asistentkám a rodičům za vedení 
kroužků. Ve svém volném čase se věnovali dětem a ohlasy na tuto čin-
nost od dětí jsou velice potěšující. Děti se ptají, jestli kroužky budou 
i v novém školním roce, a to je ta největší odměna pro všechny, kteří se 

dětem věnovali. 
     Naše sdružení pro všechny tyto 
děti pořádá tradiční tajný výlet. 
Vzhledem k tomu, že proběhne až 
po uzávěrce termínu Libáňských 
novin, o průběhu budeme infor-
movat v dalším čísle čtvrtletníku. 
Jakkoli kvůli nižšímu rozpočtu 
proběhne ve skromnějším duchu 
než v minulosti, jsme přesvědčeni, 
že bude pro děti pěkným zážit-
kem. 
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KNIHOVNA 
 

 

 

     První den prázdnin, tj. v sobotu 1. 7., ve spolupráci s hasiči Psinice 
a MAS Otevřené zahrady Jičínska pořádáme po tradiční Babetiádě ve 
Psinicích letní kino. Promítáme rodinný film Děti Nagana. Garantujeme, 
že se u filmu pobaví celá rodina a děti uvidí, jak jsme prožívali dětství 
my. Tedy bez mobilních telefonů, ale s tenisákem a hokejkou, kdy našimi 
idoly nebyli youtubeři, ale skutečné hvězdy jako Jágr nebo Hašek. 
     Na měsíc říjen opět plánujeme oblíbenou drakiádu. Vítr je nicméně 
objednán už teď, tak se budeme těšit, že se opět v podobném počtu jako 
v minulosti uvidíme . 
     V květnu jsme stejně jako ostatní spolky dostali od našeho největšího 
partnera, společnosti Antolin Libáň, s. r. o., dar na činnost spolku. Moc 
děkujeme všem zaměstnancům za podporu naší činnosti. Finanční pro-
středky budou použity pro nejmenší na další, věříme že úspěšné akce. 
     Závěrem chceme všem dětem, rodičům, učitelům i všem ostatním 
z našeho města popřát krásné letní prázdniny a klidné slunečné měsíce. 

Za SRPLŠ Blanka Komárková, předsedkyně spolku SRPLŠ 

      Letošní pasování prvňáčků na 
rytíře-čtenáře Městské knihovny 
Libáň bylo v několika bodech od-
lišné než ty předchozí. Novinkou 
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bylo vystoupení, které s dětmi se-
cvičily paní učitelky, a také to, 
že po mnoha letech byly první tří-
dy dvě. 2. června 2023 v 8:30 hodin 
tak byla pasována nejprve třída 
1.A a následně od 10:00 hodin tří-
da 1.B. 
     Připravené vystoupení děti 
zvládly na jedničku s hvězdičkou 
třikrát podtrženou. Básničky 
a písničky na abecedu byly moc 
pěkné, děti šikovné, potěšily rodi-
če i prarodiče. Další novinkou při 
pasování bylo promítání fotek 
z akcí, zážitků z celého školního 

roku prvňáčků a nechyběly ani 
fotky ze spolupráce s deváťáky. 
     Následně děti čekala nejtěžší 
část slavnosti, a to čtení. Všechny 
se ho však zhostily na výbornou! 
Četly opravdu pěkně a nahlas, tu-

díž obstály u zkoušky a mohly tak 
být pasováni na rytíře-čtenáře. Zde 
byla poslední odlišnost oproti 
předchozím letům – děti byly také 
šerpovány. A tak já jsem prvňáčky 
pasovala na rytíře-čtenáře, třídní 
učitelka je šerpovala, pan starosta 
jim předával pasovací glejt, prů-
kazku do libáňské knihovny 
a záložku do knihy. Paní ředitelka 
základní školy jim předala jedi-
nečnou knížku Křeček v letu, kte-
rou k této příležitosti napsala 
spisovatelka Zuzana Barilová. 
     Po společném focení si rytíři 
mohli oddychnout, že vše bravur-
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MÍSTNÍ SPOLKY 
 

ně zvládli a šťastni odcházet s rodiči domů. Já mám radost z nových ma-
lých čtenářů a těším se, že si brzy přijdou do knihovny vybrat z široké 
nabídky dětských knížek. 

Lucie Hlaváčková 

     Jarní měsíce se nesly v duchu soutěží, tréninků a příprav na akci pále-
ní čarodějnic. Děti tré-
novaly ve školní tělo-
cvičně a také u zbrojnice 
běh jednotlivců na 
60 metrů. První soutěž 
v této disciplíně byla ve 
Slatinách 23. dubna 
2023, kde se starší chlap-
ci celkem dobře před-
vedli.  
     Další akcí bylo Pálení 
čarodějnic, kterou pořá-
dali hasiči spolu s Měs-
tem Libáň a ZŠ a MŠ 

Libáň. Hasiči připravili zázemí a občerstvení pro přítomné a tato akce se 
vydařila.  
     Dále se konalo 
trénování na okrsko-
vou soutěž v Brod-
ku. Této soutěže se 
zúčastnili muži, ženy 
i děti. Všechna naše 
družstva obsadila 
první místa a muži 
i ženy postoupili do 
okresního kola. Děti 
také absolvovaly 
okresní kolo hry Plamen a to 26.-28. května na Vrchovině. Mladším se 
moc nedařilo, ale velkou radost udělali dorostenci. Lucie Klímová obsa-
dila 2. místo ve své kategorii a do Krajského kola v Hradci Králové po-
stoupili Zdislav Kožený za mladší a Filip Matta za starší dorostence, oba  
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 z 1. místa. Krajské 
kolo se konalo 
18. června 2023. Zdi-
slav Kožený skončil 
ve své kategorii na 
3. a Filip Matta ve 
své na 4 místě. 
     Dospělí hasiči 
a hasičky jeli na 
okresní kolo do No-
vé Paky v neděli 
4. června 2023. Že-
nám se tentokráte 
moc nedařilo, neboť 
došlo k dvěma úra-

zům a jedna zkolabovala na slun-
ce. Muži v tvrdé konkurenci ob-
sadili 8. místo, což je docela 
úspěch, jelikož jich bylo jen sedm. 
     Výjezdová jednotka se také na 
jaře nenudila, neboť vyjížděla od 
března do června 11 x, a to k po-
žárům, dopravním nehodám, 
k odstranění spadlého stromu 
a záchraně osob s AED přístrojem. 
     Další činností hasičů je stálá 
příprava a údržba techniky, aby 
byla výjezdu schopná, když spustí 

siréna. Díky všem 
aktivním členům za 
jejich práci a hlavně 
za připravenost 
rychle vyjíždět 
a pomáhat. Soutěž-
ním družstvům díky 
za vzornou repre-
zentaci. 

Za SDH Libáň Naďa 
Hakenová, jednatelka  
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Z HISTORIE 

     30. dubna 2023 jsme na hřišti ve Psinicích uspořádali již 11. ročník 
Bramborákiády. Letos se této soutěže ve smažení bramboráků zúčastnilo 
devět týmů, které dohromady nasmažily kolem dvou tisíc bramboráků. 
Na třetím místě skončil tým ve složení Libor Vaněk a Rudolf Kecer, dru-
hou příčku obsadily Monika Smetanová a Tereza Malá a nejchutnější 
bramboráky připravily a nejvíce hlasů od přítomných diváků obdržely 
Renáta Brožková a Ivana Javůrková.   

     Na odpolední kulinářskou soutěž poté navázalo tradiční večerní pá-
lení čarodějnic. 
     13. května 2023 jsme se s týmem mužů a s týmem žen zúčastnili okrs-
kové hasičské soutěže na Brodku. Nejprve přišly na řadu štafety mužů, 
kde se náš tým umístil na druhém místě. Následovaly štafety žen, ve kte-
rých dosáhl náš tým rovněž druhého nejrychlejšího času. Na štafety na-
vázaly požární útoky žen, kde si děvčata vybojovala rovněž druhé místo. 
Nakonec přišly na řadu požární útoky mužů, v nichž jsme obsadili čtvrté 
místo. V celkových součtech se potom tým žen umístil na pěkném dru-
hém místě a tým mužů obsadil bramborovou čtvrtou příčku. 
     Dále bychom vás chtěli pozvat 1. července 2023 od 13 hodin na 
11. ročník Babetiády a poté 19. srpna 2023 odpoledne na 19. ročník Lou-
čení s prázdninami. 

Za SDH Psinice Petr Sajdl 

1598 – před 425 lety  
Syn Jiřího Pruskovského Oldřich Dessiderius věnoval libáňskému koste-
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lu malý zvon, nesoucí jeho jméno. Jmenovaný byl číšníkem a tajným ra-
dou císaře Maxmiliána. 
1733 – před 290 lety 
Farář Ignác Stella začal psát kroniku libáňské farnosti. 
1763 – před 260 lety 
Tohoto roku bylo Libáni i jiným městům odebráno „hrdelní právo“ a bylo 
ponecháno pouze královským městům. Zrušena byla tortura, skřipec, klá-
dy a kočky. 
1848 – před 175 lety 
19. června proběhly volby do zemského sněmu. Za Nymburský vikariát, 
kam Libáň patřila, byl do sněmu zvolen JUDr. František Bauer z Prahy 
a František X. Šnejdárek z Libáně. 
1853 – před 170 lety 
Od pana Prokeše ze Sobotky zakoupila Libáň pro budovu radnice hodi-
ny a dva „cimbály“ z Prahy. S postavením stály hodiny 400 zl. a odbíjely 
i čtvrti, opakujíce při každé čtvrti i hodiny, což bylo u věžových hodin 
neobyčejné. 
1883 – před 140 lety 
Výměrem okr. výboru bylo zakázáno vykonávat židovské pobožnosti na 
půdě domu č. p. 7, kde byla modlitebna původně zřízena. Židovská obec 
proto postavila novou modlitebnu, která byla otevřena 6. září 1885. 
1888 – před 135 lety 
V Libáni byla založena Tělocvičná jednota „SOKOL“, původně pouze pro 
muže (od roku 1897 i pro dorost a od roku 1909 pro ženy). 
1898 – před 125 lety 
V Libáni vzniká „Selské banderium“, pozdější „Selská jízda“, která cvičila 
ve Zlivi. 
1923 – před 100 lety  
Československá církev zakoupila židovskou modlitebnu v Emlerově uli-
ci roku 1883, ze které zamýšlela postaviti sbor. To se podařilo až v roce 
1949. 
1928 – před 95 lety 
Při příležitosti 40. výročí založení sokolské jednoty se konal v Libáni 
„1.  slet sokolské župy Čížkovy“. 
1938 – před 85 lety 
Libáňské koupaliště bylo poprvé napuštěno vodou. 
1943 – před 80 lety 
6. června byli ve zdejším kostele sv. Ducha vysvěceni čtyři novokněží, 
mezi nimi i Jan Linhart, zdejší rodák z č. p. 126. 
1948 – před 75 lety 
V budově školy byla zahájena výstavba ústředního topení, které bylo 
zprovozněno v roce 1949 a plnilo své poslání až do roku 2007. 
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SPORT 

1958 – před 65 lety 
6. července proběhly volby do MNV. Předsedou byl zvolen Květoslav 
Altman. 10. září se konala ustavující schůze JZD se 67 zemědělci a s 209 
ha půdy. 
1968 – před 55 lety 
V tomto státně i společensky nadějném roce založila skupina libáňských 
mladíků pod hlavičkou tehdejší mládežnické organizace „Juvena“ ama-
térskou rockovou skupinu, později pojmenovanou „MAVIS“. Byli to Jiří 
Hlaváč, Jaroslav a Vlastimil Košvancovi, Miloš Pluhař, Josef Plíšek, Josef 
Švorc a František Jelínek. V současné době již skupina veřejně nevystu-
puje. 
1983 – před 40 lety 
Premiérou hry Jiřího Hubače „Dům na nebesích“ oslavil BOZDĚCH 
100. výročí Národního divadla a tím obnovil po patnácti letech svoji 
dramatickou činnost. 
1988 – před 35 lety 
Na koupališti byla vybudována filtrační stanice. 
1993 – před 30 lety 
K  1. lednu se oddělila samostatná obec Staré Hrady. 
2008 – před 15 lety 
Libáňská lípa na Horách se stala památným stromem. 
V rámci Foerstrových dnů na festivalu Libáňský hudební máj vystoupili 
m. j. Peter Dvorský a Yvetta Blanarovičová. 
2013 – před 10 lety 
Bylo započato s výstavbou autobusového nádraží v Libáni. 
Z archivu Josefa Stránského a z kronik města Libáně sestavila Mgr. Jitka Šedivá 

     Vážení čtenáři, blíží se konec školního roku a tím i konec soutěží roč-
níku 2022/2023. Jarní část soutěží je za námi, tým dospělých se umístil 
přesně v polovině tabulky okresního přeboru Jičínska, kdy skončil na 
šestém místě se ziskem 30 bodů. Dokázali jsme držet krok s nejlepšími, 
podařilo se porazit i vítěze soutěže z Robous, na druhou stranu jsme také 
prohráli zápasy s týmy ze dna tabulky. Během celého ročníku jsme se 
potýkali s nevyrovnaností výkonů, do jisté míry zapříčiněnými absen-
cemi některých hráčů a také tréninkovou morálkou, která se promítala 
na výsledcích hlavně v úvodu jarních odvet, což je škoda, protože celko-
vé umístění mohlo být ještě lepší. Pozitivem ale určitě je, že se daří zařa-
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zovat naše mládežnické odchovance do týmu dospělých a kluci dokazu-
jí, že i v šestnácti letech se mohou měřit s mnohem zkušenějšími proti-
hráči. Na druhou stranu se ale opět ukázalo, že je velmi dobré mít 
v týmu i starší hráče, kteří mají ve svém věku stále týmu co dát.  Bez nich 
by to také nešlo. 
     Mládežnické týmy dorostu a starších žáků startující v souklubí s FK 
Kopidlno se pomalu také chystají na konec soutěže, dorost skončí na tře-
tím místě tabulky a starší žáci bojují se Sobotkou o konečné druhé místo, 
zde zbývá odehrát ještě poslední kolo. 

     Starší přípravka má za sebou závěrečný finálový turnaj v Robousích, 
kde vybojovali kluci stříbrné medaile. Zde se tradičně výsledky nezapo-
čítávají do tabulek, celá sezóna se hraje turnajovým systémem. 
     Do nového ročníku nás čeká spousta práce, nejen co se týká tréninků, 
ale i údržby sportovního areá-
lu. Koncem měsíce května byl 
nainstalován na travnatém 
hřišti automatický závlahový 
systém, který nahradil přes 
dvacet let staré vedení v hava-
rijním stavu. Nyní tak můžeme 
zavlažovat hřiště v nočních ho-
dinách v mnohem kratším ča-
sovém intervalu, zhruba třikrát za týden. Systém je opatřen i dešťovým 
senzorem, který nejen vypne závlahu v případě deště, ale zablokuje 
spuštění systému i v případě, že není třeba z důvodu deštivého počasí 
závlahu spouštět. Snížíme tak spotřebu vody i elektrické energie. Dalším 
úkolem bude instalace držáku elektronické světelné tabule, kterou jsme 
obdrželi od sponzora. 
     Na závěr bych chtěl tradičně poděkovat všem příznivcům, fanouš-
kům, trenérům, rodičům a zástupcům města, kteří nám pomáhají a pod-
porují nás. Všem občanům Libáně a okolních obcí přeji krásné léto 
a hodně pohody.                                                 Za TJ Sokol Libáň Jan Smetana 
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     Sezónu 2022/2023 jsme zakončili bohužel neúspěšným soubojem 
o třetí místo a skončili jsme tak na nepopulární „bramborové pozici“. 
Malou náplastí tak bylo alespoň vyhlášení nejlepšího hráče v kanadském 
bodování, které po zásluze obdržel Ondra Kohout. Definitivní tečku za 
ročníkem jsme pak učinili při společném setkání hráčů a nyní se již těší-
me na další ročník Jičínské hokejové nereligy.                            Jan Smetana 

     Zdravíme přátele zelených stolů a sportu vůbec. Pro příznivce přiná-
šíme malé ohlédnutí po ukončení soutěže regionálního přeboru, kde 
máme zastoupení v mužích dvěma mužstvy a po jednom mají družstvo 
žáků a družstvo dorostu. 
     Mužstvo A s potížemi se sestavou (zdraví, rozmary hráčů i snad chuť) 
míří bohužel  do RP 2. Tak s těžkým srdcem musíme přijmout sestup, 
a to po dvaceti letech!!! 
     Mužstvo B po slušně odehraném ročníku obsadilo osmou příčku 
v této třídě. Nutno podotknout, že tíha zápasů ležela na úzkém kádru 
hráčů. I přes záchranu musíme do dalšího ročníku přihlásit „B“ mužstvo 
do třetí třídy. 
     Dorost po play-off, kde deklasoval Roškopov B, Butoves B a Valdice, 
je na pěkném devátém místě nadstavbové části. O body se dělí Klár To-
biáš, Klár Šimon a Horák David, za což patří hochům dík. V konkurenci 
osmnácti mužstev je to slušné umístění. 
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Tři generace stolních tenistů 
 – David, Denis, Vlasta a Robert Horák 

     Žáci v sestavě Klár Šimon (nastupuje i za dorost), Kouřil Jan, Horák 
Denis, Škaloud Jan, Matlas Matyáš obsadili po nadstavbové části pěkné 
páté místo. Také v play-off přesvědčivě porazili Kopidlno a Lázně Bělo-
hrad shodně 6:1. Věřím, že s větším zápalem pro hru i trénování se 
v příštím ročníku poperou o ještě lepší příčky v tabulce. I jim je nutno 
poděkovat, že dokážou odložit na chvíli tablety a přijít si mezi nás „jen 
tak“ si zasportovat. 
     Všem hráčům je nutno podě-
kovat za reprezentaci v našem 
oddílu a tím zviditelnění města 
Libáně pro širší veřejnost. Vždyť 
v okrese Jičín máme cca šedesát 
„mančaftů“ stolního tenisu! 
     Pro lidičky se zájmem o náš 
sport přináším informaci, že nás 
můžete sledovat v informačním 

systému stolního tenisu na adrese 
stis.ping-pong.cz, kde nás najdete. 
Další ročník začne v září a chceme opět přihlásit všechna mužstva, a tak 
umožnit sportování dalším zájemcům o náš sport. Při pohledu na tabul-
ky dále necháme hodnocení na vás. 
     Závěrem chci opět poděkovat rodičům a vůbec všem, kteří nám po-
máhají včetně vedení školy a městského úřadu. 
     SPORTU ZDAR a „pinci zvlášť“. Za oddíl stolního tenisu vám všem 
přeji hezké, jen slunečné dny v roce 2023. 

Vlastimil Horák 

POŘA-
DÍ 

REGIONÁLNÍ 
PŘEBOR MUŽI I. 

PU V R P K 
SKÓ-
RE 

BODY 

1. TJ Jičín B 20 16 4 0 0 235:125 56 

2. TJ Lázně Bělohrad B 20 13 5 2 0 229:131 51 

3. TJ Nová Paka C 20 13 2 5 0 222:138 48 

4. TJ Jiskra Hořice B 20 10 5 5 0 196:164 45 

5. TJ Sokol Radim B 20 10 2 8 0 192:168 42 

6. TJ Rovensko A 20 7 5 8 0 176:184 39 

7. TJ Sokol Chomutice A 20 7 2 11 0 162:198 36 

8. SK Miletín A 20 6 2 12 0 163:197 34 

9. TJ Butoves A 20 4 5 11 0 168:192 33 

10. TJ Jičín C 20 4 2 14 0 127:233 30 
11. TJ Sokol Libáň A 20 2 2 16 0 110:250 26 

http://stis.ping-pong.cz/
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Právo postupu do KS 2. třídy má Jičín B, na sestupovém místě do 2. třídy 
mužů je Libáň A. 

Právo postupu do 1. třídy mužů mají Železnice A a Chlumec C, na se-
stupovém místě do 3. třídy mužů jsou Žlunice A. 

 

POŘA-
DÍ 

REGIONÁLNÍ 
PŘEBOR MUŽI II. 

PU V R P K 
SKÓ-
RE 

BODY 

1. TJ Sokol Železnice A 20 15 3 2 0 223:137 53 

2. TJ Chlumec C 20 11 5 4 0 214:146 47 

3. TJ Sokol Lány A 20 10 6 4 0 200:160 46 

4. TJ Sokol Nemyčeves A 20 10 5 5 0 209:151 45 

5. TJ Lázně Bělohrad C 20 10 4 6 0 201:159 44 

6. TJ Sokol Kopidlno A 20 8 1 11 0 178:182 37 

7. TJ Nová Paka D 20 7 2 11 0 163:197 36 
8. TJ Sokol Libáň B 20 7 1 12 0 135:225 35 

9. TJ Sokol Chomutice B 20 6 2 12 0 157:203 34 

10. PINGO Chyjice A 20 4 4 12 0 153:207 32 

11. TJ TK Žlunice A 20 4 3 13 0 147:213 31 

POŘA-
DÍ 

RP DOROSTU U19 A  PU V R P K 
SKÓ-
RE 

BODY 

1. SPIN Popovice A 8 7 0 1 0 36:4 22 

2. TJ Sokol Chlumec A 8 7 0 1 0 31:9 22 

3. TJ Butoves A 8 7 0 1 0 32:8 22 

4. TJ Jiskra N. Bydžov A 8 5 0 3 0 26:14 18 

5. TJ Butoves B 8 4 0 4 0 20:20 16 
6. TJ Sokol Libáň A 8 3 0 5 0 18:22 14 

7. TJ TK Žlunice A 8 2 0 6 0 10:30 12 

8. PINGO Chyjice 8 1 0 7 0 7:33 10 

9. TJ Sokol Nemyčeves A 8 0 0 8 0 0:40 8 

POŘA-
DÍ 

REGIONÁLNÍ PŘE-
BOR ŽACTVO U15 

PU V R P K 
SKÓ-
RE 

BODY 

1. TJ Butoves A 9 9 0 0 0 48:15 27 

2. TJ Jiskra N. Bydžov A 9 7 0 2 0 41:22 23 

3. TJ Jiskra Hořice A 9 7 0 2 0 42:21 23 

4. TJ Chlumec A 9 6 0 3 0 41:22 21 

5. TJ Lázně Bělohrad A 9 5 0 4 0 38:25 19 
6. TJ Sokol Libáň A 9 4 0 5 0 37:26 17 

7. TJ Sokol Kopidlno A 9 3 0 6 0 26:37 15 

8. TJ Sokol Roškopov A 9 2 0 7 0 25:38 13 

9. TJ Sokol Stará Paka A 9 2 0 7 0 16:47 13 

10. SK Miletín A 9 0 0 9 0 1:62 9 
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Samička vážky ploské 
Foto Marek Klár 


